
Już na początku kwietnia powinny rozpocząć się długo oczekiwane prace na ul. Staszica. Urząd Miasta 
zamierza przeznaczyć dodatkowe 500 tys. zł na budowę nowego oświetlenia ulicy. Tymczasem w 
poniedziałek 16 marca w Powiatowym Zarządzie Dróg nastąpiło otwarcie ofert w przetargu na roboty 
drogowe. 
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Maciej Frankowski

Na najbliższej sesji Rady Miej-
skiej 20 marca, burmistrz 
Piotr Osiecki wystąpi do rad-
nych o przyznanie pół milio-
na złotych na budowę nowego 
oświetlenia na ulicy Staszi-
ca. Kable mają zniknąć ze słu-
pów, trafi ą pod ziemię, a przy 
drodze staną nowe lampy. Bę-
dzie to zadanie inwestycyj-
ne w całości sfi nansowane ze 
środków ratusza. Jeśli radni 
przychylą się do prośby bur-
mistrza i przyjmą uchwałę, to 
jeszcze w marcu powinien zo-
stać ogłoszony przetarg na to 
zadanie. Samorząd miejski w 
przedsięwzięciu przebudowy 
ulicy Staszica wspomoże za-
tem powiat kwotą 2,5 milio-
na złotych.

Wymiana oświetlenia
Jak już informowaliśmy, 

przebudowa ulicy Staszica bę-
dzie odbywać się etapami, po-
cząwszy od skrzyżowania z ul. 
Warszawską. Etapy mają być 
w sumie trzy, a wszystko po 
to, by uniknąć utrudnień dla 
mieszkańców w przypadku 
zamknięcia jednej z ważniej-
szych arterii miasta na peł-
nym, ponad 1700-metrowym, 
odcinku. Wymaga to skoor-
dynowania wszystkich dzia-
łań, bowiem w pracach będzie 
uczestniczyć jednocześnie kil-
ku wykonawców, odpowie-
dzialnych za różne zadania. 

Zanim budowlańcy przy-
stąpią do robót drogowych, 
trzeba będzie wykonać pra-
ce ziemne, w tym związane z 
wymianą linii energetycznej.

- Ratusz już od dawna po-
siada gotowy projekt dla ul. 
Staszica, lecz jesteśmy w tej 
kwestii uzależnieni od dzia-
łań zakładu energetycznego 
(PGE oddział Łódź). Sprawa 
jest prosta: miasto nie może 
postawić nowych słupów, do-
póki stoją stare lampy, a do ich 
usunięcia zobowiązany jest 
właściciel, czyli zakład ener-
getyczny - tłumaczy naczelnik 
Wydziału Inwestycji i Moder-
nizacji Urzędu Miejskiego, 
Urszula Cielniak.

Łódzki oddział PGE 
pierwsze kroki w tym kie-
runku poczynił już pod ko-
niec ubiegłego roku. W ogło-
szonym przetargu wyłoniono 
wykonawcę zadania. Jednak-
że ze względu na okres je-
sienno-zimowy i związane z 
tym niesprzyjające warun-
ki atmosferyczne, ostatecznie 
zwycięska fi rma wycofała się 
z planowanych prac. Drugie 
podejście w tym zakresie bę-
dzie miało miejsce w najbliż-
szych dniach.

- W przyszłym tygodniu 
ogłosimy postępowanie prze-
targowe - usłyszeliśmy w pią-
tek 13 marca od specjalisty 

ds. komunikacji łódzkiego 
oddziału PGE, Bożeny Ma-
tuszczak-Królak. - Obecna li-
nia napowietrzna zostanie 
zastąpiona liniami kablowy-
mi, które będą rozmieszczo-
ne pod powierzchnią ziemi, 
a w okolicy ul. Niemcewicza 
powstanie kontenerowa stacja 
transformatorowa. Prace będą 
realizowane stopniowo, w ści-
słej współpracy z inwestorem 
i innymi wykonawcami inwe-
stycji. Powinny rozpocząć się 
na początku kwietnia. Pierw-
szy etap przewiduje moder-
nizację do ul. Pokoju - tłuma-
czyła pani rzecznik.

Nowe wodociągi
Możemy zatem od-

powiedzieć na coraz czę-
ściej zadawane pytanie: kie-
dy faktycznie rozpocznie się 
przebudowa ulicy. Remont 
ruszy pełną parą, gdy znikną 
stare słupy. Wówczas w pełnej 
gotowości powinni być też już 
pracownicy sochaczewskiego 
Zakładu Wodociągów i Kana-
lizacji.

- ZWiK przebuduje sieć 
wodociągową wraz z przy-
łączami kanalizacji sanitar-
nej. Wymienionych zostanie 
również 35 studzienek kana-
lizacyjnych, znajdujących się 
w ulicy. Przebudowa jest wy-
magana z uwagi na stan tech-

niczny sieci i fakt, że wodociąg 
był wykonany wiele lat temu. 
Przy okazji zostaną uporząd-
kowane wszystkie przyłącza, 
zarówno wodociągowe jak i 
ujścia do kanalizacji sanitar-
nej. Jeszcze w marcu zamie-
rzamy uruchomić procedurę 
ofertową - powiedziała nam 
Magdalena Kaczorowska, kie-
rownik jednostki realizującej 
projekt. 

Niektórych pewnie będzie 
dziwić, że po skończonych ro-
botach jednej ekipy, przyjdzie 
kolejna i ponownie rozkopie 
to samo miejsce. Powodem 
jest uzależnienie głębokości 
położenia danej instalacji pod 
powierzchnią gruntu oraz to, 
że nie mogą one ze sobą koli-
dować. W praktyce, to właśnie 
ZWiK powinien rozpocząć 
prace, bo według przyjętych 
norm, przyłącza wodociągo-
we układa się na głębokości 
1,6-2,5 metra, podczas gdy ka-
bel elektryczny kładzie się 50-
80 cm pod powierzchnią zie-
mi.

Dziewięciu oferentów
Za realizację inwestycji w 

zakresie robót drogowych od-
powiedzialny będzie Powia-
towy Zarząd Dróg. W ponie-
działek 16 marca nastąpiło 
otwarcie ofert.

- Do przetargu zgłosiło 
się dziewięciu oferentów. Or-
gan zamawiający, czyli Sta-
rostwo Powiatowe w Socha-
czewie zamierza przeznaczyć 
na tę inwestycję 5,95 mln zł. 
Tylko trzy oferty przekracza-
ją tę wartość, myślę więc, że 
przetarg będzie rozstrzygnię-
ty - powiedziała nam dyrektor 
PZD, Małgorzata Dębowska. 
- Obecnie komisja przetargo-
wa sprawdza i uzupełnia bra-
ki w złożonej przez fi rmy do-
kumentacji. Pośpiech nie jest 
tu wskazany; chcemy jak naj-
rzetelniej ocenić oferty. W 
najbliższych dniach ogłosimy 
zwycięzcę - dodaje Małgorza-
ta Dębowska.

Roboty drogowe mają 
obejmować przebudowę peł-
nego odcinka ul. Staszica o 
długości 1 732,10 m. W ra-
mach tego powstaną nowe 
chodniki i zjazdy, zatoki au-
tobusowe, miejsca postojo-
we, ścieżki rowerowe, wpusty 
kanalizacji deszczowej, ozna-
kowanie poziome i pionowe 
i inne elementy bezpieczeń-
stwa ruchu. Termin ukończe-
nia robót drogowych mija 30 
listopada 2015 roku. Okres 
gwarancji jakości i rękojmi za 
wady będzie wynosił co naj-
mniej cztery lata.

Na koniec przypomnijmy, 
że przebudowa ul. Staszica nie 
byłaby możliwa, gdyby nie 
współpraca samorządu miej-
skiego i powiatowego oraz 
50-procentowe dofi nanso-
wanie inwestycji w ramach 
Wieloletniego „Narodowego 
Program Przebudowy Dróg 
Lokalnych”. Na sesji Rady 
Miejskiego 2 lutego Urząd 
Miejski przyznał powiatowi 
pomoc fi nansową na ten cel 
w wysokości dwóch milio-
nów złotych. Wkład powia-
tu to 4 mln zł, w tym milion 
to środki własne i trzy milio-
ny pozyskane w ramach tzw. 
schetynówki. Dodając do tego 
kolejne 500 tys. z miejskie-
go ratusza na budowę oświe-
tlenia, całe przedsięwzięcie 
może kosztować w sumie 6,5 
miliona złotych.

Z PIERWSZEJ RĘKI

KONDOLENCJE

WAŻNE TELEFONY
MOSiR 

46 862-77-59
PEC 

46 862-92-00, 
telefony alarmowe 24h 
604-206-108, 602-789-111
Pogotowie 
energetyczne 
46 862-26-20
Pogotowie gazowe 
(Sime Polska) 
602-343-343, 792-008-866
Pogotowie 
999
Policja 
997, 46 863-72-00
PKP 

19-757

Koleje Mazowieckie
22 364-44-44
PKS 

Grodzisk Mazowiecki, baza 
w Sochaczewie 
46 862-55-12
Sąd Rejonowy 
46 862-32-64
Schronisko „Azorek” 
791-604-108
791-606-109 (adopcje)
Fundacja „Nero” 
502-156-186

Starostwo Powiatowe 
46 864-18-40, 46 864-18-73
Straż pożarna 
998, 46 862-23-70
Szpital 
46 864-95-00, 46 864-96-00
MPT Taxi 
191-91
Taxi 
46 862-28-42
USC 

46 862-23-02
Urząd Miejski 
46 862-27-30, 46 862-22-35

Urząd Skarbowy 
46 862-26-04
Zakład Wodociągów 
i Kanalizacji 
46 862-82-30
Zgłaszanie awarii 
sieci wodociągowej 
i kanalizacji sanitarnej 
604-195-867, 696-056-281, 
664-157-699
ZGK 

46 862-81-06, 46 862-93-14
awarie elektryczne 
(tylko ZGK) 660-477-130

awarie 
wodno-kanalizacyjne 

(tylko ZGK) 660-477-129
ZKM 46 862-99-27
ZUS 46 862-64-33
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Rusza przebudowa Staszica

Pani 

Małgorzacie Kozerskiej

Wyrazy głębokiego współczucia 
z powodu śmierci

Taty
składają

Zarząd Spółki „TERPLAST” w Sieradzu 
oraz kierownictwo 

i współpracownicy zakładu „Chemitex”
ZS-251 

Już na początku kwietnia powinny rozpocząć się długo oczekiwane prace na ul. Staszica. Urząd Miasta zamierza 
przeznaczyć dodatkowe 500 tys. zł na budowę nowego oświetlenia ulicy. Tymczasem w poniedziałek 16 marca w 
Powiatowym Zarządzie Dróg nastąpiło otwarcie ofert w przetargu na roboty drogowe. Zainteresowanie zgłosiło dziewięć 
fi rm, nie powinno być zatem problemu w wyłonieniu wykonawcy.

W ciągu najbliższych dni poznamy wykonawcę robót drogowych
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W MIEŚCIE

KONDOLENCJE

Wyrazy głębokiego i szczerego współczu-
cia pogrążonej w smutku Rodzinie 

z powodu śmierci

bryg. Ferdynanda Bieńczyka

składają

Wójt Gminy Mirosław Orliński 
Rada Gminy, pracownicy 

i druhowie strażacy 
OSP Gminy Sochaczew

ZS-245

Podziękowanie
Pragniemy wyrazić najserdeczniejsze podziękowania i słowa wdzięczności za liczny udział w 

pogrzebie, modlitewne wsparcie, zamówione intencje mszalne, złożone wieńce i kwiaty, kondo-
lencje i wyrazy współczucia, tym wszystkim, którzy okazali nam wiele serca i życzliwości w bole-
snych dla nas chwilach, dzieląc nasz smutek i żal. 

Szczególne podziękowania składamy przedstawicielom Parlamentu, Samorządu Powiatowe-
go, Miejskiego i okolicznych Gmin. Delegacjom z Komend Powiatowych, Miejskich Państwo-
wych Straży Pożarnych. Delegacjom i Pocztom Sztandarowym z Ochotniczych Straży Pożarnych, 
Związku Harcerstwa Polskiego. Pracownikom Bakomy, Kampinoskiego Parku Narodowego, są-
siadom, przyjaciołom i kolegom z Wyższej Szkoły Oficerskiej.

Komendantom i wszystkim strażakom z Komendy Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej w 
Sochaczewie z całego serca dziękujemy za pomoc w organizacji i udział w uroczystościach po-
grzebowych.

Z wyrazami szacunku i wdzięczności
Żona z najbliższą rodziną zmarłego brygadiera Ferdynanda Bieńczyka

ZS-249 

PODZIĘKOWANIA

16 marca w Warszawie od-
będzie się Gala Finałowa te-
gorocznej edycji programu 
Tesco dla Szkół - „Kulinarni 
Odkrywcy”. Podczas wyda-
rzenia zespół uczniów z So-
chaczewa celebrować będzie 
swoje zwycięstwo.

Program Tesco dla Szkół 
od 12 lat wspiera polskie szko-
ły, wyposażając je w nowocze-
sne zaplecze dydaktyczne. W 
tym roku szkolnym - pod ha-
słem „Kulinarni Odkrywcy” 
- zachęcano najmłodszych do 
praktycznego zainteresowa-
nia się zdrowym żywieniem. 
Krótki fi lmik na temat kulinar-
nych odkryć, który był zada-
niem konkursowym, nagrywa-
ły szkoły z całego kraju. Wśród 
nagrodzonych prac można 
zobaczyć kabarety, piosenki, 
przedstawienia, a nawet paro-
die znanych programów kuli-
narnych.

Dzięki pracy i kreatyw-
ności, uczniowie 26 placówek 
z całej Polski zdobyli dla swo-
ich szkół wyposażenie w posta-

ci nowoczesnego sprzętu multi-
medialnego. Ponadto, podczas 
warszawskiej Gali Finałowej 
członkom zwycięskich zespo-
łów zostały wręczone nagro-
dy rzeczowe oraz dyplomy za 
udział w konkursie.

Gala Finałowa odbyła się 
16 marca o godz. 13:00 w CH 
Gocław przy ul. Fieldorfa 41 w 
Warszawie. Wśród ośmiu za-
proszonych zespołów znala-
zła się placówka z Sochaczewa. 
Szkoła Podstawowa nr 7 jest 
laureatem regionalnym woje-
wództwa mazowieckiego. 

Podczas Gali Finałowej 
wszystkie przybyłe dzieci oraz 
klienci CH Gocław mogli wy-
kazać się pomysłowością, bio-
rąc udział w wielu atrakcjach 
i dodatkowych konkursach z 
nagrodami, które w tym roku 
przygotowali dla nich organi-
zatorzy. 

Sukces uczniów „siódemki”

Rusza piąty sezon 
programu „Drogi 
zamiast błota”. W 
tej chwili ratusz ma 
pieniądze na pokrycie 
asfaltem ponad 
5 km osiedlowych 
ulic, ale ta pula 
zapewne jeszcze się 
zwiększy w trakcie 
roku. Promowane 
będą te drogi, w 
których ZWiK ma 
najwięcej przyłączy 
kanalizacyjnych. 

W ostatnich dniach ratusz roz-
strzygnął przetarg, który wska-
zał fi rmę odpowiedzialną za po-
prawę stanu miejskich dróg. Za 
równanie ulic leszowych, grun-
towych i tłuczniowych, ich pro-
fi lowanie i rekultywację, asfalto-
wanie kolejnych odcinków oraz 
regulowanie studzienek kanali-
zacyjnych odpowiedzialna bę-
dzie fi rma PRIMA z Karwowa 
koło Sochaczewa.

Prace ruszą w kwietniu
W tegorocznym budżecie na 

bieżące utrzymanie dróg ratusz 
odłożył niemal 1,1 mln zł, ale jest 
szansa, że - tak jak w poprzed-
nich latach - uda się te wydatki 
jeszcze zwiększyć.

- W tym roku stawiamy 
przede wszystkim na asfaltowa-
nie dróg. Warstwa bitumiczna 
utwardzi uliczki pokryte dotych-
czas tłuczniem. Inwestycje dro-

gowe planujemy we wszystkich 
dzielnicach, by poprawę dało się 
odczuć w każdym punkcie mia-
sta. Jeszcze w marcu podpiszemy 
umowę z PRIMĄ, ustalimy listę 
ulic do realizacji i w kwietniu eki-
py z ciężkim sprzętem zabiorą się 
za pracę - mówi Piotr Osiecki. 

- Na razie na szczególnie 
zniszczonych po zimie drogach 
przeprowadzimy działania do-
raźne, by mieszkańcy mogli 
dojść do domu, a dzieci do szkoły. 
Docelowe równanie dróg można 
rozpocząć wtedy, gdy wierzchnia 
warstwa ziemi wyschnie. Wysy-
panie tłucznia w błoto nic nie da. 
Podobnie z asfaltowaniem, nale-
ży poczekać na pewną pogodę, 
bo marcowa potrafi  się gwałtow-
nie zmieniać - mówi Wiesław 
Kowala, naczelnik Wydziału In-
frastruktury Miejskiej.

Jest kanalizacja, 
będzie asfalt

Ratusz pracuje już nad har-
monogramem robót drogo-

wych, a ten zostanie ściśle po-
wiązany z mapą kanalizacji 
sanitarnej.

- Asfalt wylejemy tylko 
tam, gdzie mieszkańcy podłą-
czyli swoje domy do kanalizacji. 
Marnotrawstwem pieniędzy 
byłoby utwardzanie ulic, które 
za rok czy dwa zostaną znowu 
rozkopane. Wybudowana w 
ostatnich latach sieć dociera do 
ponad 90 proc. sochaczewian, 
mamy zatem w czym wybie-
rać. Promowane będą osiedla 
korzystające z nowej kanalizacji 
- zaznacza wiceburmistrz Da-
riusz Dobrowolski, odpowie-
dzialny za sprawy komunalne.

Cztery lata 
„Dróg zamiast błota”

Przypomnijmy, że w ra-
mach programu „Drogi za-
miast błota” w cztery lata na-
wierzchnię zyskały 43 km 
ulic. Łącznie miasto popra-
wiło stan techniczny 173 ulic, 
w tym 30 ma teraz asfalt. Na 

„Drogi zamiast błota” wyda-
no ponad 4,5 mln złotych. 

Tylko w minionym roku 
nową nawierzchnię asfalto-
wą lub tłuczniową, umożli-
wiającą mieszkańcom dotar-
cie do domów w czasie ulew 
lub roztopów, zyskało 36 ulic 
osiedlowych. To osiem km 
dróg utwardzonych w róż-
nych dzielnicach Sochacze-
wa. Asfalt wylany został na 
20 drogach o długości ponad 
5 kilometrów, w tym na Kar-
wowskiej, Modrzewiowej, 
Zagłoby, Smolnej, Szajnowi-
cza, Zamoyskiego, 11 Listo-
pada, Popiela, Sadowej, Wy-
zwolenia, Miłej, Bartniczej, 
Hubala, Szkolnej, Buczka i 
Chabrowej. 

Kolejnych 16 ulic, o dłu-
gości prawie 3 km, utwardzo-
no tłuczniem. Poprawę od-
czuli mieszkańcy Boryszewa, 
Zatorza, Rozlazłowa, Karwo-
wa, Wypaleniska i Chodako-
wa. (dw)

Więcej asfaltu na 
sochaczewskich drogach

W kwietniu ruszą roboty drogowe na kolejnych ulicach
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Obsługa klientów 
urzędu miejskiego 
ma się odbywać 
w lepszych, 
nowocześniejszych 
warunkach. Ratusz 
przystąpił do 
opracowywania 
koncepcji przebudowy 
całego parteru 
budynku.

To właśnie tutaj, czyli na par-
terze ma się odbywać kom-
pleksowa obsługa mieszkań-
ców. Znajdzie się tu kasa i 
toalety dla interesantów. W 
lepszych warunkach odby-
wać się będą śluby przepro-
wadzane w nowych salach 
Urzędu Stanu Cywilnego. 

W projekcie budżetu na 
2015 rok burmistrz zapisał 400 
tys. zł na przebudowę Urzędu 
Miejskiego, a precyzyjnie mó-
wiąc parteru ratusza. Radni 
uchwalili budżet, można było 
zatem szukać fi rmy, która za-
projektuje nowe funkcje, uła-
twienia dla klientów, zapla-
nuje rozkład pomieszczeń, by 
był on wygodny i przejrzysty. 
Przetarg wygrała fi rma IN-
-TEC-Plan, z Sannik (24.500 
zł), która opracuje najpierw wi-
zualizację, a potem pełną do-
kumentację techniczną. 

- Chcemy maksymal-
ną liczbę usług przenieść na 
parter, by klienci nie szuka-
li właściwego pokoju po ca-
łym gmachu. Najczęściej inte-
resanci odwiedzają kasę, gdzie 
regulują podatki i wnoszą 

opłaty śmieciowe. Wielu od-
wiedza Urząd Stanu Cywilne-
go i Spraw Obywatelskich, re-
jestrujący urodzenia, wydający 
wypisy z ksiąg USC. Tam też 
składa się wnioski o wydanie 
i odbiera gotowe dowody oso-
biste. Wiele osób przychodzi 
też złożyć wniosek o dodatek 
mieszkaniowy. Te i inne usługi 
mają być docelowo załatwiane 
na parterze – mówi sekretarz 
miasta Andrzej Wierzbicki. 

- Czekamy na koncepcję 
architektoniczną, która poka-
że nam pomysł na zagospo-
darowanie tej kondygnacji. Po 
uzgodnieniu szczegółów fi rma 
przygotuje projekt budowla-
no-wykonawczy, projekt aran-
żacji i wystroju wnętrz oraz 

kosztorysy – mówi z kolei na-
czelnik Wydziału Inwestycji 
i Modernizacji Urszula Ciel-
niak.  

Po remoncie na parterze 
ma działać Urząd Stanu Cy-
wilnego (biura, archiwum i 
sala dwufunkcyjna na ślu-
by i toasty w dawnej bibliote-
ce), Wydział Spraw Obywatel-
skich, Biuro Obsługi Klienta z 
trzema stanowiskami. Z dru-
giego piętra na partej „zejdzie” 
kasa. Dla klientów wydzielo-
na zostanie także toaleta mę-
ska, żeńska i dla osób niepeł-
nosprawnych. 

- Unowocześnimy system 
obsługi klientów, dostosuje-
my go do obecnych standar-
dów. W holu stanie automat, z 

którego klient pobierze nume-
rek i będzie czekał na swoją ko-
lej. Do konkretnego stanowi-
ska zostanie zaproszony przez 
system elektronicznych tablic – 
podkreśla A. Wierzbicki.

W chwili obecnej na parte-
rze (462 m2) działa Biuro Ob-
sługi Klienta, Urząd Stanu Cy-
wilnego i Spraw Obywatelskich, 
dwa pokoje zajmuje OHP, a jed-
no ochrona. Puste jest 100-me-
trowe pomieszczenie po biblio-
tece, która przeniosła się do 
kramnic. Wiadomo, że wymia-
ny wymagają niemal wszystkie 
instalacje: elektryczna, wodno – 
kanalizacyjna i teletechniczna. 
Jedyna nowa to instalacja cen-
tralnego ogrzewania, przebu-
dowana  w 2007 roku. (d)

WIEŚCI Z RATUSZA

Po remoncie ta część ratusza nabierze nowego wyglądu

20 marca odbędzie się VI 
sesja Rady Miasta. W pro-
gramie znalazło się dziesięć 
uchwał w sprawie zmian 
budżetu, kryteriów nabo-
ru dzieci do przedszkoli, 
połączenia MOK i Klubu 
Nauczyciela, likwidacji je-
den z fi lii Miejskiej Biblio-

teki Publicznej. Radni zde-
cydują także o utworzeniu 
trzech odrębnych obwo-
dów głosowania w czasie 
majowych wyborów prezy-
denta RP. 

Sesja rozpocznie się w 
sali konferencyjnej ratusza 
o godz. 15.00. 

Sesja w piątek 

Chyba wszyscy mieszkańcy 
Sochaczewa znają fontannę 
na placu Kościuszki, któ-
ra od wielu lat jest jedną z 
atrakcji miasta. Często całe 
rodziny w letnie dni siedzą 
wokół niej na ławkach, za-
żywając relaksu. 

W ostatnim czasie arma-
tura wodna w fontannie ulega-
ła awarii.  Po prostu zużyły się 
jej niektóre elementy. Dlatego 
fi rma ze Śląska, która ją insta-
lowała, rozpoczęła jej remont, 
tak aby na wiosnę znowu cie-
szyła mieszkańców. (jw)

Fontanna przechodzi lifting

Ratusz ogłosił konkurs na re-
alizację zadań z zakresu spor-
tu na terenie miasta. Jest on 
adresowany do stowarzyszeń 
sportowych i Uczniowskich 
Klubów Sportowych zajmu-
jących się promocją zdrowego 
stylu życia, rekreacją, sportem 
masowym uprawianym przez 
dzieci i młodzież oraz wyczy-
nowo przez dorosłych. 

W tym roku do podziału 
na szeroko rozumiany sport 
będzie aż pół miliona złotych, 
to jest o 65 tys. więcej niż przed 
rokiem. Na przygotowanie 
kompletnych ofert i ich złoże-
nie w UM, organizacje mają 
czas do 31 marca. Oto propo-
nowane kwoty wydatków w 
poszczególnych działach:

 tworzenie warunków 
sprzyjających rozwojowi teni-
sa stołowego. Kwota przezna-
czona na zadanie – 40.000 zł 
(w 2014 – 40.000 zł).

 tworzenie warunków 
sprzyjających rozwojowi rug-

by. Kwota przeznaczona na 
zadanie – 160.000 zł (w 2014 - 
140.000 zł)

 tworzenie warunków 
sprzyjających rozwojowi piłki 
nożnej. Kwota przeznaczona 
na zadanie – 160.000 zł (w 2014 
- 140.000 zł)

 tworzenie warunków 
sprzyjających rozwojowi judo. 
Kwota przeznaczona na zadanie 
– 60.000 zł (w 2014 - 50.000 zł)

 tworzenie warunków 
sprzyjających rozwojowi pły-
wania. Kwota przeznaczona na 
zadanie – 25.000 zł (w 2014 – 
25.000 zł)

 tworzenie warunków 
sprzyjających rozwojowi ko-
szykówki. Kwota przeznaczo-
na na zadanie – 15.000 zł (w 
2014 – 10.000 zł)

 tworzenie warunków 
sprzyjających rozwojowi spor-
tów walki i innych dyscyplin. 
Kwota przeznaczona na zadanie 
– 40.000 zł (w 2014 - 30.000 zł)

Konkurs dla organizacji 
sportowych ogłoszony

Jeszcze w tym roku plac za-
baw przy ul. Grunwaldzkiej 
całkowicie zmieni swoje obli-
cze. Najpierw teren zostanie 
ogrodzony, a potem - jeśli rad-
ni zgodzą się wyłożyć na ten 
cel 30 tys. zł - wyposażony w 
nowe zabawki, huśtawki, zjeż-
dżalnie. 
Dzieci z kilkunastu blo-
ków stojących wokół cho-
dakowskiego jordanka za-
pewne ucieszy wiadomość, 
że jeśli wszystko pójdzie 
zgodnie z planem, plac bę-
dzie gotowy jeszcze przed 
wakacjami.

W tegorocznym budże-
cie na przebudowę środowi-
skowego placu zabaw przy 

ul. Grunwaldzkiej zabezpie-
czono 30.000 zł. 

- Dzieci przebywające w 
tym miejscu, grające w piłkę, 
muszą być bezpieczne, dlate-
go pierwszy etap prac to ogro-
dzenie. Znamy już wykonawcę 
tych robót. A na najbliższej sesji 
zwrócimy się do radnych o do-
datkowe 30 tys. na wyposażenie 
placu, zakup zabawek. Wyboru 
konkretnych urządzeń doko-
namy wspólnie z zarządcą pla-
cu, czyli Miejskim Ośrodkiem 
Sportu i Rekreacji  - wyjaśnia 
z-ca burmistrza Dariusz Do-
browolski.

Do ogłoszonego w ostatnim 
czasie przetargu na budowę 
ogrodzenia przystąpiły cztery 

fi rmy. Najkorzystniejszą ofer-
tę przedstawiło miastu PPHU 
STYL-BUD z Kulczyna (26,7 
tys.). Najpóźniej do końca 
kwietnia ponad 200-metrowy 
zniszczony płot zostanie zde-
montowany, a na jego miejscu, 
wokół całego placu, pojawi się 
zupełnie nowy o wysokości 1,5 
metra. Na plac wejdziemy dwo-
ma furtkami, powstanie jeszcze 
czterometrowa brama. 

To już kolejny ogródek jor-
danowski budowany w ostat-
nich latach przez samorząd 
miejski. 31 maja 2014 roku od-
dano do użytku dwa nowe pla-
ce przy Korczaka i Fabrycznej 
- ogrodzone, wyposażone w 
ławki, kosze i zestawy zabawek. 

Na każdym z nich zamontowa-
no m.in. podwójną huśtawkę 
wahadłową, karuzelę tarczową 
i czteroosobową, walec, bu-
jak na sprężynie i zjeżdżalnię. 
Kosztowały łącznie 60 tys. zł. 

Dodatkowo w lipcu ub. 
roku przy Korczaka otwarto 
boisko do siatkówki plażowej. 
Wykonały je wspólnymi siła-
mi ekipy budowlano-remonto-
we Zakładu Komunikacji Miej-
skiej i Zakładu Gospodarki 
Komunalnej. Kosztowało oko-
ło 3 tysięcy złotych, z czego pół-
tora tysiąca pochłonęło wypo-
sażenie, tj. słupki, siatka, taśmy 
wyznaczające pole gry. Do bu-
dowy wykorzystano aż 50 ton 
piachu.  (d)

Powstaje kolejny plac zabaw

Ratusz dla interesantów 
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To już druga z rzędu rozpra-
wa, na którą stawili się wszy-
scy, poza obwinioną, a trzecia 
w ogóle. Również tym razem 
niestawiennictwo swojej klient-
ki usprawiedliwiał jej obroń-
ca. Chodzi o rzekomy zły stan 
zdrowia psychicznego obwi-
nionej, co potwierdzać mają 
zwolnienia wystawione przez 
lekarza sądowego z zakresu 
neurologii i psychiatrii. Dodat-
kowo adwokat Justyny N-S. za 
każdym razem wnosi o odro-
czenie terminu rozprawy, bo, 
mimo iż N-S. nie jest w stanie 
występować przed sądem, to 
bardzo chciałaby być obecna 
przy przesłuchiwaniu świad-
ków. Powołuje się na swoje pra-
wo do obrony. 

Sochaczewski sąd dyspo-
nuje jednak inną opinią leka-
rza sądowego, z której wynika 
jasno, że Justyna N-S. jest zdro-
wa, a w chwili popełnienia czy-
nów będących przedmiotem 
sprawy, była w stanie ocenić 
swoje postępowanie – znajdo-
wała się w pełni władz umysło-
wych. Adwokat N-S. wniósł o 
uzupełnienie tej opinii biegłego 
o informacje, w posiadaniu któ-
rych wspomniany biegły nie był 

podczas sporządzania doku-
mentu. Ewentualnie o powoła-
nie innego biegłego, który spo-
rządzi nową opinię. 

Obrońca obwinionej wnio-
skował ponadto o wyłączenie 
jawności sprawy. Powołał się 
przy tym na ustawę o ochronie 
zdrowia psychicznego, w myśl 
której informacje o ewentual-
nych chorobach psychicznych 
obywatela podlegają ochronie. 

Na temat wniosków obroń-
cy wypowiedzieli się obecni 
na sali oskarżyciele – publicz-
ny z ranienia PIP i posiłkowy. 
Obaj przychylili się do potrze-
by wyjaśnienia ponad wszel-
ką wątpliwość możliwości sta-
wiennictwa obwinionej, a co 
za tym idzie sporządzenia wią-

żącej opinii biegłych sądowo-
-psychiatrycznych. Nie zgodzili 
się za to z wnioskiem o wyłą-
czenie jawności rozprawy, która 
ma znaczenie dla interesu spo-
łecznego. Zdaniem oskarżycie-
li zachowanie obwinionej było 
naganne, a społeczeństwo po-
winno zostać poinformowane, 
że takie działania nie pozostają 
bezkarne.

Prowadzący rozprawę sę-
dzia Jacek Woźnica zdecydował 
o skierowaniu obwinionej N-S. 
do Reginalnego Ośrodka Psy-
chiatrycznego w Gostyninie. 

- Jedni z najlepszych spe-
cjalistów w kraju, posiadając 
dotychczas wydane opinie, a 
także przeprowadzając jedno-
razowe badanie w warunkach 

ambulatoryjnych, orzekną po-
nad wszelką wątpliwość, czy 
stan psychiczny obwinionej po-
zwala, czy też nie pozwala sta-
nąć przed sądem – argumento-
wał sędzia. 

Sędzia przypomniał jed-
nocześnie o terminie przedaw-
nienia się zarzucanych N-S. 
czynów, który przypada 1 paź-
dziernika tego roku. Z tego po-
wodu sąd wyznaczył czas prze-
prowadzenia wspomnianych 
badań najszybciej jak jest to 
możliwe. Również kolejny ter-
min rozprawy, wyznaczony na 
24 kwietnia, jest najbliższym 
pozwalającym przeprowa-
dzić całą procedurę w Gostyni-
nie. Co do wyłączenia jawności 
sprawy, sąd zadecyduje dopiero 
po zapoznaniu się z wynikami 
badań Justyny N-S., a decyzję 
ogłosi na najbliższej rozprawie.

W myśl artykułu 282 Ko-
deksu Pracy, Justynie N-S. za 
zarzucane jej wykroczenia gro-
zi grzywna w wysokości do 30 
tysięcy złotych. W przypadku 
gdyby okazała się winna czy-
nów, o które jest obwiniona, do 
orzeczonej przez sąd grzywny 
dojdą jeszcze koszty procesu, 
w tym rachunek za opinię bie-
głych psychiatrów i psychologa 
z ośrodka w Gostyninie.

ZA BARIERĄ PRAWA

Operatorzy miejskiego moni-
toringu podsumowali minio-
ny miesiąc. Jak wskazuje sta-
tystyka, luty był spokojny i 
bezpieczny. 

Centrum Monitorin-
gu dysponujące 16 kamerami 
rozmieszczonymi w newral-
gicznych punkach miasta od-
notowało 62 zdarzenia (78 wy-
kroczeń). W 54 przypadkach o 
interwencję proszono policję, a 
raz straż pożarną. Na terenie 
wzgórza zamkowego odnoto-
wano 3 interwencje pracowni-
ków ochrony „ARGUS”.

Skąd tak duża liczba wy-
kroczeń drogowych? W lutym 
policja wspólnie z Centrum 
Monitoringu przeprowadziła 
cztery akcje poprawiające bez-

pieczeństwo na naszych uli-
cach. 4 lutego łamiącym prze-
pisy „wlepiono” 15 mandatów, 
5 lutego kolejne 8, 12 lutego 7, a 
20 lutego jeszcze 14. W nocy z 
10 na 11 lutego funkcjonariu-
szom udało się zatrzymać kie-
rującego skradzionym samo-
chodem osobowym. 

Coraz więcej zgłoszeń tra-
fi a także na interwencyjny te-
lefon miejski (46) 862-36-82. 
W lutym przyjęto 5 zgłoszeń 
m.in. w sprawie problemu ze 
śmieciami, jakie w mieszkaniu 
składuje osoba chora psychicz-
nie, parkowania tira w nie-
dozwolonym miejscu, uszko-
dzonej nawierzchni asfaltowej 
wokół studzienki kanalizacyj-
nej (ul. Okrzei).

Bezpieczny luty w kamerach

Szybka i sprawna akcja poli-
cjantów i poszkodowanych 
pomogła ująć sprawców wła-
mania i kradzieży samochodu. 

W marcową noc w miej-
scowości Mszana w gminie 
Teresin nieznani sprawcy wła-
mali się na teren posesji, gdy jej 
właściciele spali. Oprócz drob-
nych przedmiotów, sprawcy 
ukradli samochód osobowy 
marki VW Golf. 

Gdy rano właścicie-
le stwierdzili brak samocho-
du, powiadomili policję i sami 
rozpoczęli jego poszukiwania. 
Policjanci z Wydziału Kry-
minalnego podjęli czynności 
operacyjne. Niedaleko domu 
poszkodowanych zauważyli 
zaparkowany samochód oso-
bowy, a w nim młodego męż-
czyznę. 

Młodzieniec z pojazdu 
obserwował działania poli-
cjantów i przez radiotelefon, 
ustawiony na policyjną czę-
stotliwość, zbierał informa-
cje o prowadzonym śledztwie, 
po czym przekazywał je swo-
im kolegom. Mężczyzna zo-
stał zatrzymany, a radiotelefon 
wyłączony. 22-letni Dawid G. 
był prawdopodobnie jednym z 
nocnych włamywaczy. 

W wyniku dalszych dzia-
łań policjanci odnaleźli skra-
dzionego w nocy VW Gol-
fa i zatrzymali jeszcze dwóch 
mężczyzn. Jeden z nich był 
dobrze znany policji z wcze-
śniejszych przestępstw. Był już 
karany. Wszystkim zatrzy-
manym przedstawiono za-
rzuty. Grozi im do 10 lat wię-
zienia. (jw)

Kryminalni odzyskali 
skradziony samochód

Przeciwko zwolnionym nie-
dawno z jednostek podległych 
Starostwu Powiatowemu w 
Sochaczewie: Aldonie Sz., Ste-
fanowi G. i Jarosławowi S. 
wpłynął akt oskarżenia.

Kilka dni temu akt oskar-
żenia do Sądu Rejonowego w 
Płocku skierowała sochaczew-
ska prokuratura. Oskarżo-
nym zarzuca poświadczenie 
nieprawdy w dokumentach. 
Za czyn ten grozi kara pozba-
wienia wolności od 3 miesię-
cy do 5 lat. Funkcjonariusza 
publicznego nie zwalnia przy 

tym z odpowiedzialności nie-
znajomość stanu faktycznego 
w momencie składania pod-
pisu pod dokumentem, gdyż 
ma on obowiązek upewnienia 
się co do niego, przed poświad-
czeniem.

Sprawę sochaczewskich 
dyrektorów procedował bę-
dzie Sąd Rejonowy w Płocku. 
Wynika to z przynależności 
terytorialnej Załuskowa, jako 
miejsca, w którym zarzucany 
czyn, zdaniem prokuratury, 
miał miejsce.  (seb)

Sprawa dyrektorów 
trafi ła do sądu

W środę 11 marca, na dro-
dze krajowej nr 50 doszło 
do aż trzech wypadków. W 
dwóch z nich były ofi ary 
śmiertelne.
Pierwsze zdarzenie miało miej-
sce w okolicy miejscowości Ja-
nów, przed godziną 6.00. Sa-
mochód osobowy marki Fiat 
Seicento zderzył się z ciągni-
kiem siodłowym Renault wy-
posażonym w przyczepę. W 
wyniku wypadku samochód 
osobowy znalazł się w rowie. 
Kierowca stracił przytomność 
i został uwięziony przez pogię-
tą karoserię we wnętrzu pojaz-
du. Sochaczewscy strażacy do-
stali się do poszkodowanego z 
użyciem narzędzi hydraulicz-
nych. Kierowca został przejęty 
przez zespół ratownictwa me-
dycznego, jednak rozpoczę-

ta natychmiast akcja resuscy-
tacji nie przyniosła rezultatu. 
Lekarz, po kilku minutach re-
animacji, stwierdził zgon męż-
czyzny. Kierowca ciągnika nie 
odniósł żadnych obrażeń.

Do kolejnego zdarzenia 
doszło w miejscowości Żdża-
rów przed godziną 8.00. Kie-
rowca BMW nie zachował 
bezpiecznej odległości od jadą-
cego przed nim pojazdu mar-

ki Skoda. W wyniku tego bra-
ku ostrożności doprowadził do 
kolizji. Na szczęście w tym wy-
padku nikt nie odniósł obra-
żeń.

Trzecie tego dnia zdarze-
nie rozegrało się w okolicach 
miejscowości Andrzejów Du-
ranowski. Piętnaście minut 
po godzinie 16.00, 70-letnia 
kobieta, kierująca samocho-
dem osobowym Toyota Yaris, 

zjechała na przeciwny pas ru-
chu i jadąc pod prąd zderzyła 
się z ciężarówką marki Daf. W 
wyniku tej kolizji kobieta zo-
stała uwięziona w pojeździe. 
Nie dawała żadnych oznak ży-
cia – prawdopodobnie zginęła 
na miejscu. Mimo to straża-
cy rozcięli karoserię Toyoty i 
ewakuowali 70-latkę z pojaz-
du. Lekarz ratownictwa me-
dycznego stwierdził zgon kie-
rującej. Kierowca pojazdu Daf 
nie odniósł obrażeń. Socha-
czewscy strażacy skupili się 
na rozłączeniu akumulatorów 
pojazdów biorących udział 
w zdarzeniu i oczyszczeniu 
jezdni z płynów eksploatacyj-
nych.

Policja apeluje o zwiększe-
nie ostrożności i czujność pod-
czas podróży. (seb)

Trzy wypadki – dwa śmiertelne

Czarna środa na krajowej „50” przyniosła kolejne tragedie

Nieobecna Justyna N-S
Przed Sądem Rejonowym w Sochaczewie, na wniosek Państwowej Inspekcji Pracy, która 
wykazała, że w placówce zarządzanej przez N-S. doszło do łamania praw pracowniczych, toczy 
się sprawa byłej dyrektor DPS w Młodzieszynie. Chodzi o wykroczenia opisane w artykule 282 
Kodeksu Pracy. 
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Jan Wasilewski

Jolanta Sosnowska

Zadłużenie wraz z odsetkami 
wykazano na dzień 31 grudnia 
2014 r. W jednoklatkowych blo-
kach są to kwoty kilkunasto-
tysięczne, w wieloklatkowych 
wynoszą nawet kilkadziesiąt 
tysięcy. Sumy te pokazują, że 
mieszkańcy bloków spółdziel-
czych nie należą do zamożnych. 
Niewielkie emerytury bądź 
renty często nie wystarczają na 
comiesięczne opłaty, szczegól-
nie gdy ktoś z domowników za-
choruje. 

Do publicznej 
wiadomości

Ale oprócz osób, którym nie 
starcza na życie, długi mają spół-
dzielcy, którzy z racji swoich do-
chodów nie powinni zalegać z 
opłatami w spółdzielni. Wywie-
szone informacje wywołały dys-
kusje wśród mieszkańców, któ-
rzy doskonale się orientują, kto 
w ich bloku może być zadłużo-
ny i nie płaci czynszu. Pojawia-
ją się też pytania, kto wobec tego 
płaci za zużytą przez dłużników 
wodę, ścieki, czy wywóz śmie-
ci. Jak ktoś nie płaci za energię 
elektryczną, to zakład energe-
tyczny odcina mu prąd. Wody w 
blokach i odpływu ścieków nie 
można zablokować. 

Komentarze dotyczą więc 
także ochrony danych osobo-
wych. Większość spółdzielców 

uważa, że w wywieszonej in-
formacji, jeśli nie można ujaw-
nić nazwisk, powinny być poda-
ne numery zadłużonych lokali. 
Często te mieszkania, za które 
nikt nie płaci, są podnajmowane 
przez właścicieli innym osobom. 
Dlatego mieszkańcy uważają, że 
podanie do publicznej wiado-
mości numerów lokali  znacznie 
zmniejszyłoby zadłużenie spół-
dzielni.

Może należałoby także wy-
wiesić informacje dla osób o ni-
skich dochodach, aby mogły one 
wystąpić z wnioskami o dofi -
nansowanie z Urzędu Miasta. 
Niektórzy mieszkańcy nawet 
nie wiedzą, że taką pomoc mogą 
otrzymać. 

O to oraz o wysokość zadłu-
żenia i odzyskane w 2014 roku 
kwoty zapytaliśmy SM L-W, któ-
rej zarząd twierdzi, że  wywie-
szanie informacji o zadłużeniu 
poszczególnych budynków spół-
dzielczych ma na celu zmobili-
zowanie właścicieli i lokatorów 
mieszkań do regularnego wno-
szenia opłat. 

Numery niezgodne 
z prawem

Jednocześnie zarząd prze-
konuje, że wywieszanie na ta-
blicach ogłoszeń informacji o 
zadłużeniach z podaniem do 
wiadomości numerów loka-
li (bez podawania nazwisk) jest 
niezgodne z prawem.

Reguluje to Ustawa z dnia 
29 sierpnia 1997 roku o ochro-
nie danych. Zgodnie z art. 6 ust 
1 i 2 Ustawy „w rozumieniu 
ustawy za dane osobowe uwa-
ża się wszelkie informacje do-
tyczące zidentyfi kowanej lub 
możliwej do zidentyfi kowania 
osoby fi zycznej. Osobą moż-
liwą do zidentyfi kowania jest 
osoba, której tożsamość można 
określić bezpośrednio lub po-
średnio, w szczególności przez 
powołanie się na numer iden-
tyfi kacyjny albo jeden lub kil-
ka specyfi cznych czynników 
określających jej cechy fi zyczne, 
fi zjologiczne, umysłowe, eko-
nomiczne, kulturowe lub spo-
łeczne”. Numer lokalu może 
być uznany za dane osobowe, 
ponieważ pośrednio na tej pod-
stawie można określić tożsa-
mość właściciela/użytkownika 
lokalu. W przypadku, gdy nu-
mer mieszkania wraz z kwotą 

zaległości czynszowych wywie-
szony zostanie na klatce scho-
dowej, to każdy z jego miesz-
kańców, a także osoby trzecie, 
na podstawie tych informacji 
mogą ustalić, o którego właści-
ciela/lokatora dokładnie chodzi 
- wyjaśnia zarząd. 

Zdaniem spółdzielni, nie 
wchodzi w grę również prze-
twarzanie danych, a tym byłoby 
wywieszenie informacji o za-
dłużonych lokalach. „W przy-
padku spółdzielni mieszkanio-
wej podstawą przetwarzania 
danych osobowych jej człon-
ków jest ustawa o spółdziel-
niach mieszkaniowych. Należy 
zaznaczyć, że żaden z przepisów 
ustawy nie zezwala na podawa-
nie do publicznej wiadomości 
danych osobowych członków 
poprzez wywieszanie nume-
rów mieszkań wraz z przypisa-
ną do nich kwotą zaległości. (...) 
Powyższe stanowisko podziela 

również Generalny Inspektor 
Ochrony Danych Osobowych” 
- czytamy w oświadczeniu wy-
danym przez spółdzielnię. 

Dwa miliony długu
Na pytanie o ściągalność 

zadłużenia, zarząd SM L-W in-
formuje, że podejmuje wszelkie 
możliwe i różnorodne działa-
nia, które mają doprowadzić do 
zmniejszenia zaległości opłat 
za lokale mieszkalne, a tym sa-
mym zwiększyć skuteczność 
windykacji. Nalicza odsetki 
za zwłokę, wysyła wezwania 
do zapłaty, w tym ostateczne - 
przedsądowe,  zawiera z dłuż-
nikami ugody na ratalną spłatę 
zaległości, prowadzi postępo-
wania sądowe w celu uzyska-
nia nakazów zapłaty, prowadzi 
postępowania egzekucyjne (ko-
mornicze) i eksmisje z lokali. W 
stosunku do osób uporczywie 
uchylających się od regulowa-

nia należności i w przypadku 
bezskutecznych egzekucji ko-
morniczych, wszczyna postę-
powania mające na celu sprze-
daż lokali w drodze licytacji. W 
celu zabezpieczenia wierzytel-
ności spółdzielni, zarząd wnio-
skuje o wpisanie hipotek na lo-
kalach dłużników.

Dowiedzieliśmy się także, 
że SM L-W informuje lokato-
rów o możliwości ubiegania się 
o dodatki mieszkaniowe, a w 
stosunku do dłużników posia-
dających największe zadłuże-
nie, podejmuje działania pole-
gające na odcięciu ciepłej wody. 
Jedną ze stosowanych metod 
są także wystąpienia do Urzę-
du Miasta o odszkodowania 
za nieprzyznanie lokalu socjal-
nego osobom, które w wyro-
ku eksmisyjnym otrzymały do 
nich uprawnienia. Odszkodo-
wania takie spółdzielnia otrzy-
muje za wszystkie osoby, któ-
rym sąd przyznał prawo do 
lokalu socjalnego.

Jak poinformował nas za-
rząd spółdzielni, działania win-
dykacyjne przynoszą efekty 
w postaci zatrzymania wzro-
stu zadłużenia. Na  31 grudnia 
2014 r., w porównaniu do  grud-
nia 2013, zadłużenie zmniejszy-
ło się prawie o 55 tys. zł i wyno-
siło ponad 2,2 mln zł.

Można zakładać, że gdy-
by nie to ogromne zadłuże-
nie, mielibyśmy dużo więcej 
inwestycji i remontów w zaso-
bach spółdzielni. Tymczasem 
od marca wielu lokatorów pła-
cić będzie jeszcze więcej, a to w 
związku z ogłoszoną pod ko-
niec ubiegłego roku nową zasa-
dą naliczania czynszu. 

NASZE SPRAWY
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Zadłużenie w blokach spółdzielczych na koniec roku wyniosło 2,2 mln złotych

OGŁOSZENIA

„SPOŁEM”  Powszechna Spółdzielnia 
Spożywców w Sochaczewie

Zarząd „SPOŁEM” 

Powszechnej Spółdzielni Spożywców 

w Sochaczewie informuje, że 

WALNE ZGROMADZENIE 
odbędzie się dnia 26.03.2015 r. o  godzinie 15.00  

w CAFE & BAR przy pl. Kościuszki 1.
ZS-15

Studzienka na 
Narutowicza 
wymieniona
Pracownicy sochaczewskie-
go Zakładu Wodociągów i Ka-
nalizacji otrzymali telefoniczne 
zgłoszenie o zapadającej się na 
chodniku przy ul. Narutowicza 
studni, która mogła zagrażać 
przechodniom. Teren zabez-
pieczono, a następnego dnia, we 
wtorek 10 marca, wymieniono 
studzienkę kanalizacyjną. 

Awaria powstała w wyni-
ku wjazdu na chodnik samo-
chodu dostawczego, który swo-
im ciężarem załamał betonowy 
właz. (jw)

Czy wolno ujawnić dane dłużnika
W budynkach spółdzielczych wywieszono 
informacje o zadłużeniach spółdzielców. Długi 
w niektórych blokach sięgają kilkudziesięciu 
tysięcy złotych, a łącznie lokatorzy zalegają 
spółdzielni 2,2 mln zł.  Pytamy, co z tym robi 
SM L-W.
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WAŻNY TEMAT

Zapowiadana na koniec 
marca likwidacja płatnego 
parkingu przed Szpitalem 
Powiatowym w Sochacze-
wie stoi pod znakiem zapy-
tania. Przeszkodę ku temu 
mogą stanowić warunki 
umowy podpisanej z dzier-
żawcą terenu.

Maciej Frankowski

Przypomnijmy, opłaty w wy-
sokości 2,50 zł za godzinę po-
stoju, zostały wprowadzone 6 
października ubiegłego roku. 
Wywołało to niemałe oburze-
nie wśród pacjentów korzysta-
jących z usług placówki. Po li-
stopadowych wyborach, które 
przyniosły zmianę władzy w 
powiecie, czyli samorządzie 
któremu podlega sochaczew-
ski szpital, starosta Jolanta 
Gonta postulowała wycofanie 
się z tej decyzji. Jednak jak się 
okazuje, proces „odkręcenia” 
całej sprawy wcale nie jest taki 
prosty.

Na ostatniej sesji rady po-
wiatu dyrektor Zespołu Opie-
ki Zdrowotnej Szpitala Powia-
towego w Sochaczewie, Piotr 
Szenk,  przedstawił obszerną 
informację o funkcjonowaniu 
prowadzonej przez niego pla-
cówki. Przy okazji radni pyta-
li o likwidację płatnych miejsc 
postojowych przed głównym 
wejściem do szpitala. Niestety 
w tej kwestii wystąpiły pewne 
utrudnienia natury formalno-
-prawnej.

- Z końcem ubiegłego roku 
podpisałem trzymiesięcz-
ne wypowiedzenie umowy 
najmu dzierżawcy parkingu, 
łódzkiej fi rmie „Pol-Park Elż-
bieta Żabicka”. Obecnie cze-
kam na trzecią już ekspertyzę 
prawną w tej sprawie. Dopie-

ro gdy otrzymam opinię, będę 
mógł w pełni wypowiedzieć 
się na ten temat - mówił Piotr 
Szenk.

Powodem zasięgnięcia 
opinii prawnej są zapisy umo-
wy dzierżawy terenu, które 
zakładają świadczenie usług 
przez wykonawcę przez okres 
pięciu lat. Problem polega więc 
na możliwych ewentualnych 
konsekwencjach fi nansowych 
wynikających z przedtermino-
wego rozwiązania umowy.

Minęły dwa tygodnie i po-
stanowiliśmy dowiedzieć się o 
postępach w sprawie. Wysłali-
śmy w tym celu zapytanie do 
kancelarii szpitala. Zasadni-
cza kwestia, która nas intere-
sowała, to czy zgodnie z wcze-
śniejszą obietnicą od początku 
kwietnia znikną budki pobo-
ru opłat. Ponadto zapytaliśmy 
również o wspomnianą eks-
pertyzę - czy została już wy-
dana i co wniosła do sprawy. 
Zakładając też, teoretycznie, 
niekorzystne rozstrzygnięcie, 
zapytaliśmy, jakie konsekwen-
cje grożą szpitalowi, jeśli mimo 
wszystko zerwałby umowę z 
dzierżawcą i czy przy nega-
tywnym obrocie sprawy będą 
podejmowane dalsze kroki w 
celu przywrócenia bezpłat-
nego parkingu. I w końcu, co 
najważniejsze dla pacjentów,  
kiedy realnie może nastąpić 
zniesienie opłat za postój sa-
mochodów przed szpitalem. 

Niestety na razie nie uda-
ło nam się uzyskać żadnych 
odpowiedzi, bowiem dyrektor 
Piotr Szenk, jedyna osoba mo-
gąca udzielić takich informacji, 
przebywa na urlopie. Do tema-
tu powrócimy w najbliższym 
czasie.

Kiedy parking przed szpitalem 
znowu będzie bezpłatny?

O niemal 800 tys. 
zł, czyli 18 proc., 
rosną tegoroczne 
wydatki inwestycyjne 
miasta. Do listy zadań 
dopisanych zostanie 
kilka nowych, w 
tym przebudowa 
oświetlenia w ulicy 
Staszica, a przy innych 
projektach, takich jak 
zagospodarowanie 
terenów nad Bzurą 
czy remont ulicy 
Nadrzecznej, 
zwiększony zakres 
robót. 

20 marca odbędzie się se-
sja Rady Miejskiej i jednym 
z punków obrad stanie się 
uchwała obejmująca zmia-
ny w tegorocznym budżecie. 
Piotr Osiecki zaproponu-
je radnym, aby dodatkowe, 
nieplanowe wcześniej do-
chody podzielić na najpil-
niejsze inwestycje. Jeśli rad-
ni zatwierdzą proponowane 
przez burmistrza zmiany, 
wydatki inwestycyjne mia-
sta podskoczą z kwoty 
4.712.000 zł do 5.541.000 zł. 

Projekt przystani 
i kawiarni

O 21 tys. zł burmistrz 
chce zwiększyć wydatki na 
opracowanie dokumentacji 
zagospodarowania terenów 
przylegających do wzgórza 
zamkowego oraz terenów 
nad Bzurą. W ramach tego 
projektu planuje się przebu-
dowę ulicy Podzamcze, na 
miejscu obecnej muszli ma 
stanąć amfi teatr z widow-
nią na 2000 osób. Przy rze-
ce wyznaczone będą ścieżki 
piesze i rowerowe, miejsca 
do organizacji pikników, 
powstanie boisko do pla-
żówki, plaża miejska i  przy-
stań kajakowa z kawiarnią i 
tarasem.

- Przystań to bardzo 
ważny element tego ośmio-
hektarowego obszaru, wpi-
sany od dekad w obraz mia-
sta. Chcemy fi rmie Heinle, 
Wischer und Partner zlecić 
przygotowanie pełnej doku-
mentacji rozbudowy przy-
stani. Architekci widzą tam 
piętrowy budynek, z parte-
rem dla kajakarzy i kawiar-
nią na piętrze. Teraz trzeba 

pomysły przelać na deskę 
kreślarską - wyjaśnia Ur-
szula Cielniak, naczelnik 
Wydziału Inwestycji i Mo-
dernizacji.

Obok budynku ma po-
wstać: centralny placyk z 
ławkami, wiatą pikniko-
wą, stołami i ławkami, krąg 
ogniskowy z ławkami, plac 
manewrowy, parking na 
9-11 samochodów, pomost 
pływający ze schodami, sta-
nowiska dla wędkarzy, po-
chylnia do wodowania kaja-
ków, oświetlenie.

Oświetlenie, 
asfalt, 
internet

Kolejne zmiany to wy-
dzielenie 500 tys. zł na prze-
budowę oświetlenia w ulicy 
Staszica. Kable mają znik-
nąć ze słupów, trafi ą pod 
ziemię, a przy drodze sta-
ną nowe lampy. Dodatko-
we 100 tys. zasili przebudo-
wę ulicy Nadrzecznej, gdzie 
oprócz kanalizacji deszczo-
wej pojawi się w tym roku 
asfalt. Ponad 90 tys. zł bur-
mistrz chce wydać na dalszą 
rozbudowę sieci interneto-
wej w technologii LTE udo-
stępnianej bezpłatnie rodzi-
nom zakwalifi kowanym do 
projektu „Sochaczew mia-
sto e-innowacji”. Dodat-
kowe 30 tys. zasili remont 
placu zabaw przy ul. Grun-
waldzkiej (ogrodzenie, za-
bawki), a 40 tys. dostanie 
Zakład Gospodarki Komu-
nalnej na zakup samochodu 
ciężarowego.  (dw)

Inwestycje miejskie 2015

Najważniejsze inwestycje 
miejskie 2015
Po zmianach wprowadzonych przez radnych 
tegoroczna lista inwestycji będzie wyglądała 
następująco:
 2.000.000 zł - dotacja dla powiatu sochaczewskie-
go na przebudowę ul. Staszica
 1.100.000 - modernizacja budynku Szkoły Pod-
stawowej nr 7 (zwycięzca II edycji Sochaczewskiego 
Budżetu Obywatelskiego)
 500.000 zł - przebudowa oświetlenia ulicznego 
przy ulicy Staszica
 400.000 zł - modernizacja budynku Urzędu 
Miejskiego
 435.000 zł - przebudowa ulicy Nadrzecznej
 300.000 zł - budowa przeprawy mostowej na rzece 
Bzurze
 200.000 zł - budowa sali gimnastycznej przy 
Szkole Podstawowej nr 7
 181.000 zł - projekt zagospodarowania nadbrzeża 
Bzury wraz z zabytkowymi ruinami zamku (prze-
budowa ulicy Podzamcze, amfi teatru i przystani 
kajakowej).
 90.816 zł - budowa sieci LTE w ramach projektu 
„Sochaczew miasto e-innowacji” 
 80.000 zł - projekt przebudowy stadionu miejskie-
go przy ul. Warszawskiej 80
 60.000 zł - budowa środowiskowego placu zabaw 
przy ul. Grunwaldzkiej
 47.800 zł - budowa oświetlenia w ulicy Otwartej 
 45.000 zł -  wykup gruntów pod drogi
 40.000 zł - zakup samochodu ciężarowego dla 
ZGK
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Zakończyła się rekrutacja do 
projektu „Gotuj lokalnie”,  w 
ramach którego uczniowie 
szkół średnich o profi lu 
gastronomicznym, pod 
okiem swoich nauczycie-
li, poznają tajniki wy-
korzystania produktów 
lokalnych w nowoczesnej 
kuchni polskiej. 

Wśród 18 zakwalifi kowa-
nych do programu placó-
wek znalazł się Zespół Szkół 
Rolnicze Centrum Kształ-
cenia Ustawicznego w So-
chaczewie. 

Program realizowany 
jest już po raz piąty przez 
Fundację Europejski Fun-
dusz Rozwoju Wsi Pol-
skiej. Uczestnicy programu 
wezmą udział w zajęciach 
praktycznych i teoretycz-
nych, a także będą mieć 
okazję, by zaprezentować 
swoje umiejętności przed 
doświadczonymi kucharza-
mi i dziennikarzami kuli-
narnymi, m.in. Marcinem 
Budynkiem oraz Josephem 
Seeletso.

- Program od samego 
początku wzbudza duże za-

interesowanie wśród szkół 
gastronomicznych  - w tym 
roku zgłosiło się aż 86 pla-
cówek z całej Polski. Ozna-
cza to, że organizowanie 
tego typu przedsięwzięć jest 
potrzebne - to także szansa 
dla młodzieży z mniejszych 
miejscowości, by kształcić 
się pod okiem najlepszych 
- mówi Marek Zagórski, 
prezes Zarządu Fundacji 
EFRWP.  

Projekt „Gotuj lokal-
nie” podzielony jest na trzy 
etapy: szkolenie z szefami 
kuchni, skierowane do  na-

uczycieli z placówek biorą-
cych udział w programie w 
ramach Targów EuroGa-
stro 2015, warsztaty kuli-
narne prowadzone przez 
nauczycieli w szkołach (za-
jęcia teoretyczne oraz prak-
tyczne), a także konkurs dla 
uczniów na danie główne 
wykorzystujące produkty 
regionalne. Jego zwycięzcy 
otrzymają nagrodę specjal-
ną - kurs w Akademii Ku-
linarnej Marcina Budynka. 
Dodatkowo na wszystkich 
fi nalistów czekają nagrody 
rzeczowe.

Uczniowie ZSRCKU ugotują pod okiem najlepszych 

Policjanci z Zespołu ds. Nie-

letnich, wspólnie z ucznia-

mi szkoły w Młodzieszynie,  

uczestniczyli w obchodach 

Dnia Bezpiecznego Internetu.

Prelekcja adresowana była do 
uczniów klas IV-VI szkoły pod-
stawowej i I-III gimnazjum. Po-
licjanci wystąpili jako pierw-
si, sierż. Joanna Olszar mówiła 
o tym, z jakimi zagrożeniami 
związanymi z siecią najczęściej 
stykają się uczniowie oraz o 
konsekwencjach niewłaściwego 
korzystania z internetu. 

Podczas wystąpienia 
funkcjonariuszy słuchacze 
mogli obejrzeć animowane 
historie  dotyczące bezpie-
czeństwa w internecie, na-
tomiast końcowym etapem 
było odpytywanie uczniów 
z przedstawionych wcze-
śniej treści. Wszyscy bez 
najmniejszego zająknięcia 
udzielali odpowiedzi na za-
dawane pytania, za co zosta-
li nagrodzeni podarunkami 
i gromkimi brawami. 

W Młodzieszynie rozmawiali
o bezpiecznym internecie

Rozpoczął się sezon wędkar-

ski i nad naszymi wodami 

można spotkać coraz więcej 

wędkarzy, łowiących różnymi 

metodami, nie zawsze w tym 

okresie dozwolonymi. 

Niestety tak jak i w latach po-
przednich nie są prowadzone 
żadne kontrole i może dlate-
go niektórzy wędkarze, pomi-
mo ustawowego zakazu poło-
wu szczupaka do 1 maja, mają 
wędki żywcówki wpuszczone 
do rzeki. 

W ostatni weekend moż-
na było zobaczyć stosowanie ta-
kich połowów na Dachowej, w 
Kuznocinie, w Kozłowie. Wszy-
scy łowiący wiedzą, że kontroli 
nad rzekami w tym okresie nie 
ma i dlatego robią, co chcą. 

Ale nie tylko kłusownicy są 
bezkarni. Mieszkańcy spaceru-

jący nad rzekami  mogą na wła-
sne oczy zobaczyć płynące nimi 
oleje i ścieki,  a czasami także 
śnięte ryby.

Nikt oprócz nielicznych so-
chaczewskich wędkarzy nie in-
teresuje się stanem rzek. Zarzą-
dy kół wędkarskich nie mają 
osobowości prawnej, a admini-
strator Bzury - Zarząd Okręgu 
Skierniewice - jest zainteresowa-
ny raczej zbieraniem składek od 
wędkarzy, niż tym co płynie w 
rzekach. O tym co się dzieje nad 
wodami ,powinni wiedzieć tak-
że działacze wędkarscy, a jeśli nie 
wiedzą, to tym gorzej dla nich. 

Wiosna nadchodzi wielki-
mi krokami, może więc warto 
zainteresować się stanem oko-
licznych rzek. Dla wspólnego 
dobra.

 Jan Wasilewski

Rzeki bez kontroli

Mazowiecki Urząd Wojewódz-

ki przekaże samorządom z re-

gionu płocko-ciechanowskie-

go promesy na remonty dróg w 

wysokości 5,2 miliona złotych, 

z czego ponad 2,5 mln zostanie 

spożytkowane na terenie po-

wiatu sochaczewskiego.

Obietnice tę złożył wojewoda 
mazowiecki, Jacek Kozłowski, 
podczas spotkania z przedstawi-
cielami samorządów terytorial-
nych, które odbyło się w Płońsku, 
we wtorek 10 marca. Przekazane 
promesy mają zostać wykorzy-
stane na remonty i odbudowę in-
frastruktury drogowej zniszczo-
nej w wyniku zdarzeń noszących 
znamiona klęski żywiołowej. 

Najwięcej, bo około 1,6 mi-
liona złotych, zostanie przeka-
zane samorządowi powiatowe-
mu na roboty drogowe na terenie 

gminy Iłów. Środki te posłużą na 
przebudowę ok. trzech kilome-
trów drogi powiatowej na odcin-
ku Jamno – Iłów oraz odbudowę 
600-metrowej trasy, zarządzanej 
przez Powiatowy Zarząd Dróg, 
łączącej miejscowości Wszeliwy 
i Paulinka.

Ale to nie koniec zapowia-
danych remontów i moderniza-
cji dróg w gminie Iłów. Oprócz 
tego promesa w wysokości ok. 
680 tysięcy złotych trafi  do Urzę-
du Gminy. W jej ramach mają 
zostać przebudowane drogi w 
miejscowościach Białocin (ok. 
1,6 km) i Narty (ok. 600 metrów).

Około 310 tysięcy złotych 
na remont mostu i kilometro-
wego odcinka drogi gminnej w 
Mistrzewicach, wojewoda obie-
cał również samorządowcom z 
Młodzieszyna. (mf) 

Wojewoda da dwa i pół 
miliona na drogi w powiecie

Od 20 lat buduje 
się w Polsce 
profesjonalne farmy 
wiatrowe. Ostatnie 
lata obfi towały w 
prawdziwy wysyp 
projektów całych 
farm i pojedynczych 
turbin, ale nowe 
przepisy zmieniają się 
na mniej korzystne.

Tomasz Wiśniewski, 
specjalista ds. OZE 
w firmie Pracownia Finansowa

Boom na elektrownie wiatro-
we nastąpił za sprawą zapisu 
w prawie energetycznym, któ-
ry wprowadził gwarancję 100 
proc. odkupu energii od „zie-
lonych producentów”, dzięki 
któremu biznes ten stał się bez-
pieczny, przewidywalny i bar-
dzo opłacalny. Tymczasem, w 
wyniku podpisania nowej usta-
wy o Odnawialnych Źródłach 
Energii, w roku 2016 obecny 
system dopłat do zielonej ener-
gii zostanie zamieniony no-
wym, mniej korzystnym. Czy 
w związku z tym inwestycje w 
wiatraki staną się nieopłacalne?

Obecnie krajowe ale i za-
graniczne koncerny energe-
tyczne inwestują miliardy zło-
tych w dokończenie projektów 
farm wiatrowych, przed 2016 
rokiem, kiedy to spodziewane 
jest przejście na inny system do-
płat do produkcji zielonej ener-
gii. Nie trzeba być prorokiem, 
żeby zwietrzyć w tym dobry 
interes, który od niedawna do-

stępny jest również dla małych 
i średnich inwestorów, dzięki 
spółkom celowym. Nowy sys-
tem dopłat, który zastąpi Zie-
lone Certyfi katy (ZC), ma pole-
gać na organizowaniu aukcji, na 
której ustalana będzie cena, po 
jakiej przez 15 lat elektrownia 
wiatrowa będzie sprzedawała 
energię do zakładu energetycz-
nego. Ta cena będzie podlega-
ła corocznej indeksacji o po-
ziom infl acji. Z jednej strony 
jest to korzystne, bo z góry wie-
my, ile zarobimy przez 15 lat, ale 
może się okazać, że ceny ustalo-
ne na takiej aukcji nie będą dla 
elektrowni wiatrowej tak dobre 
jak te w systemie ZC. Ponadto 
cena energii może i najprawdo-
podobniej będzie rosnąć dużo 
szybciej niż infl acja, niektó-
rzy mówią nawet o skokowym 
wzroście cen energii o 80 proc. 
i wówczas nie zarobimy tyle, ile 
byśmy mogli. To pierwszy po-

ważny powód, dla którego na 
rynku istnieje obecnie takie po-
ruszenie i dążenie do urucho-
mienia projektów elektrowni 
wiatrowych przed 2016 rokiem.

Kolejny powód, dla którego 
być może mamy ostatni moment 
na korzystną inwestycje w elek-
trownie wiatrowe, to kończące 
się atrakcyjne lokalizacje, których 
ilość skurczy się jeszcze bardziej 
w związku z tym, o czym piszę 
powyżej. Atrakcyjne lokalizacje, 
to takie, w których wystarczają-
co dobrze wieje i które nie wyma-
gają budowy długich linii przy-
łączeniowych do najbliższej sieci 
przesyłowej. Każdy metr takiego 
przewodu to początkowa inwe-
stycja rzędu kilkuset złotych, plus 
coroczny podatek od gruntów, 
przez które on przebiega.

Trzeci powód przemawia-
jący za tym, że mamy obecnie 
ostatni moment na inwestycje 
w wiatraki, to dotacje, których 

najprawdopodobniej już więcej 
nie uda nam się uzyskać. Obec-
nie niektóre banki proponują 
na przykład kredyty, w których 
odsetki są w większości spłaca-
ne przez Wojewódzkie Fundu-
sze Ochrony Środowiska. Do-
datkowo jest też przewidziana 
opcja częściowego umorzenia 
takiego kredytu.

Zanim temat inwestycji w 
wiatraki stał się w Polsce po-
wszechny, zaczął powoli się 
kończyć. Nowe inwestycje będą 
nadal dostępne ale nie będą już 
tak opłacalne jak na począt-
ku. W krótkim czasie wyczer-
pie się bowiem baza dostępnych 
w Polsce dobrych lokalizacji i 
zmienią się systemy wsparcia 
dla nowo powstających Odna-
wialnych Źródeł Energii. 

Osoby zainteresowane in-
westycjami w elektrownie wia-
trowe prosimy o kontakt pod 
numerem 22 122 81 82.

Inwestycje w elektrownie 
wiatrowe - schyłek eldorado?

W przyszłym roku zmienią się przepisy dotyczące zielonej energii
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Sebastian Stępień
Celem takiej integracji mia-
ło być ułatwienie życia oby-
wateli. Z początkiem marca 
miała zniknąć potrzeba za-
łatwiania takich spraw jak 
odebranie odpisu aktu uro-
dzenia lub wyrobienie do-
wodu osobistego, tylko i 
wyłącznie w urzędzie wła-
ściwym dla miejsca naszego 
zameldowania. Czy rzeczy-
wiście się to udało?

Pusta baza
W praktyce system wy-

gląda na przygotowywa-
ny w pośpiechu i wdraża-
ny na siłę. Dość powiedzieć, 
że najważniejsze założenie, 
czyli dostarczenie urzędni-
kom dostępu do wszystkich 
danych o petencie w jednym 
zintegrowanym systemie, 
jest na obecną chwilę fi kcją.

- Dostaliśmy bazę da-
nych, w której nie ma da-
nych – mówi Mariusz Star-
bała, zastępca kierownika 
USC w Sochaczewie. - In-
formacje z urzędów z terenu 
kraju nie zostały po prostu 
wprowadzone. Załóżmy, że 
do Urzędu Stanu Cywilne-
go w Sochaczewie zgłosi się 
osoba ze Szczecina i poprosi 
o odpis aktu urodzenia. W 
teorii wpisuję w system PE-
SEL tej osoby i wyskakują 
mi wszystkie potrzebne in-
formacje. W praktyce wy-
skakuje brak danych. Muszę 

więc wysłać do Szczecina 
prośbę o przesłanie do So-
chaczewa dokumentów i 
czekać, aż one dojdą. Może 
to zająć nawet dwa tygo-
dnie, a petent jest przekona-
ny, że od pierwszego mar-
ca załatwi wszystkie swoje 
sprawy w dowolnym USC 
na terenie kraju od ręki.

Ustawodawca wyzna-
czył na tę chwilę okres 
przejściowy, pół roku na 
uzupełnienie danych w SRP. 
Wynika z tego, że przez naj-
bliższe sześć miesięcy mo-
żemy co prawda udać się po 
interesujące nas dokumenty 
do dowolnego urzędu, jed-
nak na załatwienie naszej 
sprawy będziemy musieli 
czekać nawet kilka tygodni.

Wadliwe oprogramowa-
nie

Do obsłużenia tak du-
żego centralnego syste-
mu przygotowane zosta-
ło oczywiście odpowiednie 
oprogramowanie. Otrzy-
mało ono nazwę „ŹRÓ-
DŁO”. Niestety problemy ze 
„ŹRÓDŁEM” zaczęły poja-
wiać się już w fazie testów, 
kiedy to okazało się, że zbyt 
duża liczba przyłączonych 
do niego stanowisk spra-
wia, iż przestaje ono po pro-
stu działać. Żeby zapobiec 
tego typu problemom mini-
sterstwo wprowadziło sze-
reg obostrzeń. Na przykład, 

z systemu mogą korzystać 
tylko urzędnicy w stopniu 
kierownika lub z-cy kierow-
nika. Inni tylko pod nadzo-
rem osób w takiej randze.  
Ministerstwo wycofało się 
także z dostarczenia stano-
wisk pracy do obsługi syste-
mu. Urzędy muszą zapew-
nić je sobie same. Ruchy te 
tłumaczone są ofi cjalnie 
dbałością o bezpieczeństwo 
danych wrażliwych.

- Nawet jeśli pominie-
my problemy ze stabilnością 
systemu – mówi Mariusz 
Starbała - oprogramowa-
nie jest zrobione zwyczajnie 
źle. Podam przykład okie-
nek do wypełnienia dany-
mi. Mamy ich około 30 na 

stronie. Ułożone są w cały 
świat. Kiedy już wydaje 
nam się, że wszystko wpro-
wadziliśmy dobrze, system 
potrafi  „krzyknąć”, że jed-
no z wymaganych pól nie 
zostało wypełnione. I to 
tyle. Nie wskaże nam któ-
re to pole. Nie zaznaczy go 
w żaden sposób. Sami mu-
simy sobie znaleźć. Nie daj 
Bóg, jeśli wydaje nam się, że 
wspomniane pole wcale nie 
jest wymagane.

Inne niedociągnięcia, 
które wymieniają urzęd-
nicy, to źle zorganizowa-
na nawigacja po systemie – 
najważniejsze i najczęściej 
wykorzystywane opcje po-
trafi ą być gdzieś schowa-

ne, czy brak jakiegokolwiek 
oparcia w formatach wyko-
rzystywanych do tej pory w 
obiegu papierowym – inna 
kolejność informacji jak 
imiona, nazwisko, format 
daty urodzenia. 

Śmieszne błędy
Dostarczony do urzędów 

system potrafi  czasem popra-
wić humor urzędnika. Nie zo-
stał wyposażony w jakiekol-
wiek zabezpieczenia przed 
wprowadzeniem wadliwych 
danych – nic nie stoi na prze-
szkodzie, żeby wprowadzić do 
ofi cjalnego obiegu datę uro-
dzin dziecka wcześniejszą, niż 
data urodzin jego dziadka. 
System to przyjmie, nie wy-

świetlając nawet komunikatu, 
że coś może być nie tak. Kiedy 
jednak komunikat się pojawi, 
może spowodować u urzęd-
nika salwę śmiechu. Okienko 
potrafi  zawierać upomnienie 
tak kuriozalne jak „Nie poda-
no płci matki”.

Jednak najbardziej zniena-
widzonym w tej chwili przez 
urzędników komunikatem 
jest „Błąd 500”. Jego pojawie-
nie się oznacza, że nawet je-
śli wszystkie kroki związane 
z wprowadzeniem danych do 
dokumentu wykonane zosta-
ły prawidłowo, system i tak nie 
pozwoli ich zapisać. Odświeże-
nie panelu powoduje zniknię-
cie wcześniej wprowadzonych 
informacji i przymus wpisy-
wania ich od nowa.

- SRP w samym założeniu 
jest świetnym rozwiązaniem. 
Ułatwia życie i urzędników, i 
petentów. Co jednak z tego, je-
śli w rzeczywistości otrzyma-
liśmy system niedopracowa-
ny i wdrażany w pośpiechu. 
Jest to szczególnie dziwne, jeśli 
wziąć pod uwagę, że wprowa-
dzane teraz zmiany zapowia-
dane były od lat. Prosimy in-
teresantów o cierpliwość, bo w 
tym wypadku to nie urzędnicy 
wykazują opieszałość – dodaje 
Mariusz Starbała.

Wysłaliśmy zapytanie w 
sprawie nowego, nie działają-
cego systemu do ministerstwa 
administracji i cyfryzacji. Cze-
kamy na odpowiedź.

BLISKO NAS

System „Źródło” miał usprawnić pracę urzędników i ułatwić życie obywatelom. Na razie jest to bubel
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6 marca 1993 roku po raz 
pierwszy ofi cjalnie w ete-
rze rozbrzmiało Radio 
FAMA (obecnie Radio So-
chaczew). Redakcja jednej 
z najstarszych prywatnych 
rozgłośni w Polsce obcho-
dziła ostatnio swoje 22 
urodziny. 

Początkowo nadawa-
no na częstotliwości 67,34 
FM. Od 1995 roku można 
ich usłyszeć na obecnym 
paśmie 94,9 FM. Pierw-
sze studio mieściło się w 
pomieszczeniach dawne-
go Chemitexsu. Na piąt-

kowe urodziny zaprosze-
ni zostali twórcy rozgłośni: 
Marek Kacprzak i Bogumił 
Czubacki oraz pierwsi ra-
diowcy: Włodzimierz Gie-
rasik, Romuald Orliński, 
Daniel Wachowski, Arka-
diusz Stępień oraz Graży-
na Gajda. Wspominali oni 
początki rozgłośni i jej roz-
wój na przestrzeni ostatnich 
dwóch dekad.

Był tort urodzinowy, ży-
czenia i wielu gości w studio. 
Przez cały dzień na antenie 
odbywały się liczne konkur-
sy z nagrodami dla słucha-

czy. Siedzący na co dzień za 
konsoletą prezenterzy radio-
wi, Aleksandra Skwira, Ka-
tarzyna Wiśniewska i Zbi-
gniew Piasecki, tym razem 
wyruszyli w teren. Objecha-
li cały powiat. Byli m.in. w 
urzędach gmin, w Komedzie 
Powiatowej Policji w Socha-
czewie i w miejskim ratuszu, 
ale przede wszystkim spoty-
kali się na ulicach ze słucha-
czami. Rozdali im tego dnia 
setki baloników, długopi-
sów, kubeczków, paczek ze 
słodyczami i innych gadże-
tów. 

Nasze lokalne radio cały 
czas się rozwija, wzboga-
ca ramówkę, podaje coraz 
większą ilość lokalnych in-
formacji, prezentuje zróż-
nicowaną muzykę. Od 
początku 2014 roku jego no-
wymi właścicielami są Iwo-
na i Paweł Skumiał. 1 wrze-
śnia zmieniło ono swoją 
nazwę i funkcjonuje obec-
nie pod szyldem Radio So-
chaczew. 

Zespół redakcyjny „Zie-
mi Sochaczewskiej” gratu-
luje jubileuszu i życzy kolej-
nych udanych lat na antenie.

Radio Sochaczew obchodziło dwudzieste drugie urodziny

Centralny rejestr danych bez danych
Pierwszego marca ruszył, szumnie zapowiadany przez Ministerstwo Administracji i Cyfryzaji, System Rejestrów Państwowych (SRP). Zgodnie z 
zapowiedziami miał połączyć kluczowe z punktu widzenia obywateli rejestry. W zintegrowanym centralnie systemie znalazły się m.in. rejestry 
PESEL, dowodów osobistych i aktów stanu cywilnego. Co z tego, kiedy „Źródło” nadal jest fi kcją.
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WYDARZENIA

Miejski Ośrodek Kultury w 
Sochaczewie zaprasza zespo-
ły taneczne z terenu naszego 
miasta i powiatu do wzięcia 
udziału w XX  Jubileuszowych 
Wiosennych Spotkaniach Ta-
necznych. Odbędą się one 9 
kwietnia (czwartek) 2015 r. od 
godz. 10.00 w MOK ul. Chopi-
na 101.

W tym roku Wiosenne 
Spotkania Taneczne mają for-
mę Festiwalu. Mogą w nim 
wziąć udział  grupy przed-

szkolne i wczesnoszkolne pre-
zentujące się w tańcu nowo-
czesnym, towarzyskim oraz 
zabawach, miniaturach - in-
scenizacjach tanecznych. Or-
ganizatorzy proponują dwie 
grupy wiekowe: od 3 do 6 lat, 
od 7 do 10 lat. A na zgłoszenia  
oczekują do 3 kwietnia. 

Regulamin oraz szczegóły 
na temat imprezy można uzy-
skać dzwoniąc pod nr tel. (46) 
863-25-72 lub e-mail: mokso-
chaczew@wp.pl

Zaproszenie na spotkania taneczne

Galeria Kramnice gorąco za-
prasza wszystkich twórców 
oraz mieszkańców nasze-
go regionu do wzięcia udzia-
łu w tegorocznej Cepeliadzie. 
Kiermasz wielkanocny odbę-
dzie się 28 marca 2015 roku 
w godzinach 10.00 - 17.00 w 
Kramnicach Miejskich przy 
ul. 1 Maja 21 w Sochaczewie. 
Udział bezpłatny.

Zgłoszenia od osób za-
interesowanych pokazaniem 
(sprzedażą) malowanych jajek, 
koszyczków, serwet, zającz-

ków, baranków, wszelkiego 
rękodzieła i ozdób nawiązu-
jących charakterem do Świąt 
Wielkanocnych przyjmuje 
Krystyna Bogdańska, tel. 509-
825-993

Przyjdź 
na cepeliadę

Niedziela Palmowa tradycyj-
nie rozpoczyna Wielki Tydzień. 
Tradycyjnie też w ten dzień Sta-
rostwo Powiatowe, we współ-
pracy z Hotelem Chabrowy 
Dworek, organizuje kiermasz 
świąteczny „Wielkanoc na Ma-
zowszu”.

Impreza odbędzie się po 
raz dziesiąty. Organizatorzy za-
praszają 29 marca w godzinach 
10.00 - 16.00 zarówno wystaw-
ców, jak i odwiedzających.  

Kiermasz z założenia ma 
na celu kultywowanie tradycji i 
zwyczajów świątecznych, dzie-
dzictwa kulturowego i kulinar-
nego ziemi sochaczewskiej i ca-
łego Mazowsza. Równie ważne 
są integracja lokalnej społecz-
ności, promowanie rodzimych 
twórców kultury i rękodzieła, 
promocja produktów regional-
nych oraz produktów rolnictwa 
ekologicznego. 

Udział w kiermaszu dla 
wszystkich uczestników jest 
bezpłatny. Dla osób, które wła-
snoręcznie wykonują dekora-
cje i ozdoby świąteczne, wyro-
by cukiernicze, stroiki, malują, 
rzeźbią, ha� ują, jest to doskona-

ła okazja, by pokazać i zapropo-
nować swoje dzieła szerszemu 
gronu odbiorców. Zwiedzają-
cy mogą zaś zakupić te piękne, 
niepowtarzalne przedmioty dla 
siebie, być może na upominek 
dla bliskich. 

Jak zawsze przygotowany 
będzie stół wielkanocny z tra-
dycyjnymi świątecznymi po-
trawami, których będzie można 
skosztować. Miłym akcentem 
są konkursy na najładniejsze 
stoisko, palmę wielkanocną i 
koszyczek. 

Osoby, które chcą wziąć 
udział w kiermaszu, prosimy o 
kontakt z Wydziałem Promo-
cji, Kultury, Sportu i Turystyki 
Starostwa Powiatowego w So-
chaczewie, tel.: 46 864 18 30, 605 
045 731, e-mail: promocja@po-
wiatsochaczew.pl. 

Zapraszamy na kiermasz 
wielkanocny 

Jeśli jesteś aktywny i ciągle stawiasz 
sobie nowe wyzwania, lubisz przekra-
czać siebie, możesz odkryć nową for-
mę duchowości! 27 marca ruszamy na 
trasę wyjątkowej Drogi Krzyżowej. Do 
przebycia mamy dystans 43 km – za-
chęcają organizatorzy.
- To forma duchowości, która dla wie-
lu staje się sposobem na życie – mówi 
ks. Jacek WIOSNA Stryczek, ideodawca 
Ekstremalnej Drogi Krzyżowej (EDK). - 
Długość i noc. Myślę, że tak jak w przy-
padku maratonu, przebycie na własnych 
nogach tak długiej wyprawy zmienia 
człowieka. Skojarzyło mi się to z po-
wiedzeniem biegacza Emila Zatopka: 
„Chcesz zacząć biegać, przebiegnij kilo-
metr. Chcesz zmienić swoje życie, prze-
biegnij maraton”. Parafrazując: Chcesz 
się pomodlić, odmów drogę krzyżo-
wą. Chcesz zmienić swoje życie, przejdź 
EDK.

Sochaczewska trasa EDK rozpocznie 
się 27 marca Mszą św. o godzinie 19.00. 
w parafi i św. Józefa Robotnika w Cho-
dakowie. Dystans do przebycia to 43 

km drogami wiodącymi przez obsza-
ry Puszczy Kampinoskiej. Trasa EDK  
kończy się w Sanktuarium Matki Bo-
skiej Radosnej Opiekunki Przyrody w 
Nowinach (Secymin).

Podczas drogi idzie się w milczeniu, 
w pewnej odległości od sąsiada. W trak-
cie długiej wyprawy uczestnicy mają 
czas na refl eksję i spotkanie z Bogiem, 

to wewnętrzna podróż, która pozwala 
spojrzeć w głąb siebie i uczy pokory. 

Uczestnik, wchodząc na stronę 
EDK, wyszukuje trasę, pobiera i druku-
je mapę, opis trasy oraz rozważania. Na 
stronie www.edk.org.pl jest dostępny do 
pobrania plik „ślad GPS”, który można 
wgrać do nawigacji w telefonie lub ręcz-
nym GPS-ie. Każdy przygotowuje so-
bie w domu  mały drewniany krzyż, by 
nieść go na trasie. 

Niezbędne będą też: latarka, elemen-
ty odblaskowe, dobre buty, kurtka prze-
ciwdeszczowa itp. Oczywiście trzeba 
zabrać coś do picia i  prowiant. Osoby 
promujące udział w EDK nie zapewnia-
ją powrotów, ani innej pomocy; nie są 
w sensie prawnym organizatorami wy-
prawy. Każdy idzie na własną odpowie-
dzialność, dlatego powinien poinformo-
wać członków rodziny,  gdzie idzie i jaką 
trasą, by w razie konieczności można 
było dotrzeć z pomocą.

Jeśli jesteś gotów, wejdź na stronę  - 
www.edk.org.pl,  a następnie otwórz  za-
kładkę  „ Zapisy”.  

Ekstremalna Droga Krzyżowa to nowe wyzwanie

W tym roku odbędą się 
cztery koncerty - w marcu, 
maju, wrześniu i listopadzie. 
Cykl inauguruje „Wodewil 
Warszawski” teatru Pijana 
Sypialnia. Grupa młodych 
aktorów przywołuje w nim 
klimat przedwojennej War-
szawy, gra i śpiewa szlagiery 
sprzed lat, umiejętnie wpla-
ta w spektakl współcze-
snych bohaterów. Kierow-
nikiem muzycznym teatru 
Pijana Sypialnia jest dosko-
nale znany w naszym mie-
ście Daniel Zieliński, dyry-
gent i aranżer, nauczyciel od 
lat związany z sochaczew-
ską szkołą muzyczną. 

Drugi chopinowski kon-
cert, to majowy występ gru-
py „Machina del tango”. 
Artyści mają w swym re-
pertuarze nie tylko najpięk-
niejsze tanga świata, ale też 
ciekawie zaaranżowane 
dzieła Chopina wykonywa-
ne na skrzypcach, akorde-
onie, fortepianie i kontraba-
sie. We wrześniu na scenie 

pojawi się Maciej Fortuna 
Quartet-Chopin wykonują-
cy dzieła Fryderyka zaaran-
żowane na kwartet jazzowy 
(trąbka, fortepian, bas i per-
kusja). Ostatni, listopadowy 
koncert przygotują ucznio-
wie Państwowej Szkoły Mu-
zycznej w Sochaczewie. 

„Wodewil Warszawski” 
To roztańczone i rozśpie-

wane widowisko muzyczne z 
piosenkami starej Warszawy 
i z muzyką na żywo przywo-
łujące klimat przedwojennej 
stolicy. Scenariusz spekta-
klu został skonstruowany w 
oparciu o komiczną operet-
kę Feliksa Szobera „Podróż 
po Warszawie”, jednak spo-
rą jego część stanowią teksty 
własne. Historyjka o dziew-
czynach, które przyjeżdża-
ją do stolicy, aby znależć dla 
siebie bogatych mężów, jest 
tylko pretekstem do poka-
zania, jak Warszawa zmienia 
się i wciąga każdego dnia. 
Pojawią się przedwojenne 

szlagiery takie jak „Andzia”, 
ale także mniej znane utwo-
ry rozbrzmiewające niegdyś 
wśród warszawskich podwó-
rek. Aktorzy chcą pokazać 
poprzez stare teksty i piosen-
ki Warszawę współczesną, 
dlatego w fi nale widowiska 
sceną zawładną dziwne po-

staci - ludzie mediów, poli-
tyki i kultury. Nostalgiczny 
świat przedwojennego mia-
sta zderza się z Warszawą 
głośną i zabieganą.

Cykl organizują: Burmistrz Mia-
sta Piotr Osiecki; Państwowa Szkoła 
Muzyczna I i II stopnia w Sochacze-
wie; Hotel CHOPIN Spa & Wellness

Na początek wodewil
25 marca o godz. 18.00 startują 
„Sochaczewskie Spotkania z Chopinem”, 
czyli cykl koncertów przypominających nam 
życie i twórczość największego polskiego 
kompozytora. Jak zawsze spotykamy się w sali 
balowej hotelu CHOPIN przy ul. Traugutta, a 
wstęp na wszystkie występy jest bezpłatny.
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13 marca w Szkole Podsta-
wowej im. Kornela Maku-
szyńskiego w Kozłowie Bi-
skupim dwukrotnie odbyła 
się „Lekcja Komiksu z Ko-
ziołkiem Matołkiem w tle”. 

Poprowadził ją Łukasz Ku-
ciński, znany również jako 
Bofzin, sochaczewski ry-
sownik komiksów.

Było dużo śmiechu i do-
brej zabawy!

Bofzin i Koziołek Matołek

Miejski Ośrodek Kultury (fi lia 
Boryszew) wraz z wiosną za-
prasza na nowe zajęcia i impre-
zy. W najbliższym czasie odbę-
dą się:

IV Konkurs RYSUNEK 
2015 - zapraszamy uczniów 
szkół podstawowych, gimna-
zjów oraz uczniów szkół po-
nadgimnazjalnych do udziału. 
Celem konkursu jest zachęce-
nie dzieci i młodzieży do po-
dejmowania zadań twórczych 
poprzez działalność plastycz-
ną, dostrzeganie piękna ota-
czającego nas świata, promocja 
szczególnie utalentowanych 
autorów. Do dnia 31. 03. osta-
teczny termin przyjmowania 
prac. 24. 04. - uroczyste otwar-
cie wystawy, wręczenie nagród 
oraz warsztaty plastyczne z 
udziałem jurorów.

Cykliczne warsztaty recy-
tatorskie - Ekspresja słowa - dla 
dzieci, młodzieży i dorosłych 
od 27 marca. 

Wiosenne zadumki  z hi-
storią w tle - cykliczne spo-
tkania autorskie - 21.03.2015 
.Wielkanoc na ludowo - kon-
cert Warszawskiego Zespołu 
Pieśni i Tańca GAIK - 29.03. 
2015 - koncert pod patronatem 
Burmistrza Miasta Sochaczew.

Wernisaż - malarstwo 
Agnieszki Sapińskiej .

Koncert Elżbiety Adamiak 
- polskiej piosenkarki, gita-
rzystki i kompozytorki - 16.04. 
2015 .

Wiosenny koncert socha-
czewskiej Orkiestry Camerata 
Mazovia  pod dyrekcją Artura 
Komorowskiego - 19.04.2015.

Cykliczne zajęcia integra-
cyjne dla dzieci pełnospraw-
nych i niepełnosprawnych - 
więcej informacji od kwietnia.

Koncert w wykonaniu so-
listów i zespołów artystycz-
nych MOK fi lia Boryszew pt.: 
DOM PRACY TWÓRCZEJ - 
17.04.2015.

W poszukiwaniu 
twórczych pasji

Już nie pierwszy raz przed-
szkolaki odwiedziły socha-
czewską komendę policji. Tym 
razem wizytę złożyła grupa 
trzylatków z Niepublicznego 
„Tęczowego Przedszkola”.

Przewodniczką, która po-
kazywała maluchom pracę po-
licjantów, była sierżant Joanna 
Olszar. Funkcjonariusze z Wy-
działu Ruchu Drogowego wy-
stawili radiowóz i motocykl, aby 
dzieci mogły zobaczyć, jak dzia-
łają sygnały dźwiękowe i świetl-
ne. Jednocześnie pani sierżant 

przeprowadziła z dziećmi po-
gadankę na temat bezpiecznego 
poruszania się po chodnikach 
i przejściach dla pieszych. Za-
pewniła także, że gdy ponownie 
odwiedzą komendę, to poprosi 
o przybycie przedstawicieli stra-
ży pożarnej, którzy pokażą, w 
jakich ubraniach i hełmach jeż-
dżą do pożarów.

Na koniec dzieci wręczy-
ły policjantce namalowane-
go przez siebie misia, który jest 
maskotką ich grupy przed-
szkolnej. (jw)

Najmłodsi z wizytą 
w komendzie

Niedzielny wieczór warto 
było spędzić przy muzy-
ce w Pełnej Qlturce. Pub 
nie zwalnia i co kilka dni 
możemy posłuchać w nim 
kolejnych dobrych zespo-
łów. 

Tym razem muzyczną 
ucztę rozpoczął Dell Arte. 
Co prawda byłem już na 
kilkunastu ich koncertach, 
jednak nadal słuchanie ich 
kawałków sprawia mi wiel-
ką frajdę. Zespół trochę wy-
ostrzył brzmienie i prze-
aranżował swoje numery. 

Brzmią one nadal dobrze i 
co najważniejsze, nie stra-
ciły nic ze swojej świeżości. 

Gwiazdą wieczoru był 
Bimber Poland. To mie-
szanka surowych dźwię-
ków punk-rocka i „ład-
nych melodyjek”. Do tego 
teksty o miłości (z regu-
ły) podane w dosyć ory-
ginalny sposób. Po wysłu-
chaniu „Chcę być z tobą”, 
„Szukałem ciebie”, „Wino, 
wódka, papierosy”, „Je-
śli tego chcesz”, „Chwal-
cie potęgę pieniądza” (z 

repertuaru Chłopców z 
Placu Broni) oraz cove-
ra � e Beatles – 8 Days a 
Week, człowiek czuje się 
jak po ćwiartce „księży-
cówki” tylko, że nie ma po 
niej kaca, a wręcz przeciw-
nie, nadal by chciał spijać 
dźwięki grane przez sym-
patycznych rockmanów.

Pełna Qlturka szyku-
je kolejne koncerty. Jed-
nym z nich będzie występ 
nowej sochaczewskiej for-
macji Deep Down Inside.

Tomasz Ertman

Po tym Bimbrze głowa nie boli

Jolanta Sosnowska

Zespół tworzą Weronika Ba-
siak – wokal, Diana Lewan-
dowska – skrzypce, Bartek 
Orliński – gitara, Marcin 
Goszczyński  - bas i Radek 
Jaworski – perkusja. Swoją 
muzykę określają jako indie 
pop, czyli połączenie chwy-
tliwych melodii z folkiem, 
jazzem i rockiem. Jak sama 
nazwa wskazuje muzyka 
grana przez Deep Down In-
side  płynie głęboko  z ich 
środków – czyli serc i dusz.

 Najmłodsza z całego 
składu jest Weronika, tego-
roczna maturzystka, uczen-
nica Liceum Ogólnokształ-
cącego im F. Chopina w 
Sochaczewie. I to od jej du-
etu z Bartkiem, studentem 
trzeciego roku budownic-
twa i założycielem  socha-
czewskiego zespołu � e Ro-
otless, rozpoczęła się rok 
temu działalność zespo-
łu. Później dołączył do nich 
Marcin Goszczyński. Kie-
dy pytam, czym się zajmu-
je na co dzień, rozbawieni 
członkowie zespołu mówią, 
że robi fajne tatuaże. Kolej-
ną osobą w składzie grupy 
jest Diana Lewandowska. 
To znana w Sochaczewie 
skrzypaczka, która,  podob-
nie jak Marcin Goszczyń-
ski, gra m.in. z zespołem 
Dell Arte i Randez  Vous. Jej 
znakiem rozpoznawczym są 
skrzypce elektryczne. Jako 
ostatni do zespołu dołączył 
Radek Jaworski, którego 
koledzy nazywają wolnym 

strzelcem, ale jednocześnie 
chwalą za duże umiejętno-
ści.   

- To, że dostaliśmy się 
do programu „Kuba Woje-
wódzki” to zwykły przypa-
dek – opowiada Weronika, 
posiadaczka niezwykle cie-
kawej barwy głosu. – Któ-
regoś dnia trafi łam na Fa-
cebooku na informację, że 
jest możliwość zagrania w 
programie. Wysłałam naszą 
piosenkę i następnego dnia 
dostałam informację: przy-
jeżdżajcie na nagranie. Mie-
liśmy naprawdę mało czasu, 
żeby przygotować się  do wy-
stępu.

Samo nagranie nie było 
jednak przepustką do zaist-
nienia w programie. Trze-
ba było jeszcze przejść ry-
walizację z innym zespołem. 
Emisja zależała od tego, któ-
ry ze składów otrzyma wię-
cej głosów. Deep Down In-
side zdystansował  rywala  i 
zaistniał na wizji.

- To zasługa ludzi, którzy 
oddali na nas swoje głosy, a 
byli to nasi bliscy, znajomi, 
jak również mieszkańcy So-
chaczewa. Wszystkim bar-
dzo serdecznie dziękujemy – 
mówi Bartek Orliński. – Nie 
spodziewaliśmy się takiego 
odzewu fanów, zwłaszcza że 
zespół, z którym konkuro-
waliśmy, to świetna kapela, 
od ponad dziesięciu lat zna-
na na rynku muzycznym. 

- Nawet gdybyśmy nie 
wygrali tej emisji w progra-
mie Kuby, to i tak bylibyśmy 
bogatsi o nowe doświadcze-
nia  – dodaje Diana. – Profe-
sjonalne nagranie w znanej 
stacji telewizyjnej, ludzie 
których poznaliśmy (Kuba 
Wojewódzki, wbrew krą-
żącym opiniom, jest bar-
dzo sympatycznym czło-
wiekiem), przeżycia z tym 
związane, to naprawdę coś, 
co nie zdarza się co dzień. 
Są też namacalne efekty te-
lewizyjnego występu. Ze-

społem zainteresowała się 
agencja muzyczna, ale na 
razie członkowie DDI nie 
podjęli jeszcze wiążących 
kroków. W planie mają tak-
że nagranie tzw. epki, czyli 
małego krążka zwiastujące-
go płytę. 

- Ale przede wszystkim 
w najbliższym czasie chcieli-
byśmy zagrać w Sochaczewie 
koncert, którym podziękuje-
my naszym fanom i wszyst-
kim mieszkańcom miasta za 
to, że przyczynili się do emi-
sji naszego występu w tele-
wizji. Jesteśmy też wdzięcz-
ni „Ziemi Sochaczewskiej”, 
że rozpropagowała  całe wy-
darzenie – dodają zgodnie 
członkowie zespołu.

Deep Down Inside już 
niedługo będzie można usły-
szeć  w Sochaczewie. Trwają 
ustalenia dotyczące miejsca i 
terminu. A póki co, gratulu-
jemy zespołowi i zapraszamy 
na koncert.

Premiera u Wojewódzkiego
W tym składzie istnieją od kilku miesięcy, a już mają na swoim koncie telewizyjny występ. Kilka 
dni temu Deep Down Inside zadebiutował w programie „Kuba Wojewódzki”.

Weronika Basiak i Diana Lewandowska z Kubą Wojewódzkim

F
O

T
. 
E

T



17 marca 2015  nr 11 (1226)12
SOCHACZEWSKA

Ciepły poranek 30 lipca 
1906 roku. W stronę So-

chaczewa zmierza z Trojano-
wa bryczka, powożona przez 
strażnika ziemskiego Iwano-
wa, którą jechali dwaj urzęd-
nicy carscy - naczelnik po-
wiatu Kristofor Michałowicz 
Burago i inspektor podatko-
wy Sieńcow. Burago w ciepłe 
miesiące mieszkał w letnim 
domku pod lasem na Tro-
janowie, inspektor zaś go-
ścił u niego, obaj jechali jak 
co dzień do pracy w mie-
ście, gdzie znajdowały się 
ich biura.  Tego jednak dnia 
nie dane im było dotrzeć do 
celu. Podróż miała się skoń-
czyć nagle i niespodziewa-
nie przy moście na Utra-
cie w Trojanowie. Tam na 
jadących czekało pod mo-
stem dwóch uzbrojonych w 
rewolwery młodych ludzi. 
Miejsce było idealne na za-
sadzkę, przęsło mostu kry-
je zamachowców przed wi-
dokiem przyjezdnych, oni 
sami mogą bez przeszkód 
obserwować drogę z Cho-
dakowa. W momencie gdy 
bryczka podjeżdża do mo-
stu, wyskakują nagle, strze-
lając do pasażerów. Śmier-
telnie postrzelony naczelnik 
wypada z pojazdu i stacza 
się do przydrożnego rowu. 
Powożący bryczką Iwanow 
jest uzbrojony, odpowiada 
ogniem w kierunku napast-
ników, lecz i on zostaje ran-
ny. Jedynie Sieńcow wycho-
dzi cało z opresji, być może 
salwując się ucieczką.

Na miejscu zdarzenia 
pojawiają się nieoczekiwa-
nie świadkowie, Żyd Men-
del Frydman (którego wspo-
mnienia z tego wydarzenia 
spisał później jego syn) oraz 
zastępca wójta Chodakowa. 
Obaj nie widzieli całego zaj-
ścia, nadjeżdżając słyszeli je-
dynie strzały. Na drodze nie 
było zrazu żywej duszy, lecz 
po chwili z rowu wyszedł je-
den z zamachowców, bez-
ceremonialnie wskoczył na 
powóz Mendla i odjechał w 
pośpiechu. Działać musiał 
w szoku, lub przeraziła go 
nagła obecność niespodzie-

wanych świadków, gdyż od-
jeżdżając zapomina o swo-
im wspólniku. Ten pojawia 
się za chwilę, nie widząc to-
warzysza wypytuje o nie-
go przerażonego Żyda, po 
czym, gdy ten milcząc wska-
zuje mu ręką kierunek, bie-
gnie za nim pieszo.

Mężczyźni, otrząsnąw-
szy się z szoku, przystępują 
do oględzin miejsca zbrod-
ni. Znajdują strażnika i ciało 
Burago leżące w rowie. Po-
dobno dostępu do martwego 
pana bronił jego pies. Wszy-
scy czym prędzej jadą do So-
chaczewa bryczką zabitego 
naczelnika.

Ani słowa w relacji Fryd-
mana o inspektorze Sień-
cowie. Ale załóżmy, że już 
go tam nie było, natural-
ną reakcją człowieka w ta-
kiej sytuacji jest ucieczka. 
Rozpoczyna się śledztwo. I 
tu przytoczona przez syna 
Mendla Frydmana relacja 
ojca zaczyna być coraz bar-
dziej nieścisła. Podobno był 
podejrzany o współudział, 
a oskarżenia miał uniknąć 
dzięki zeznaniom strażni-
ka i wydanego przez zama-
chowców oświadczenia, „że 
gdyby nie zabrakło amuni-
cji w rewolwerze, zastrzeli-
liby również tego Żyda, by 
nie pozostał żaden świadek”. 
Tymczasem w gazecie „Roz-
wój” z maja 1909 napisano, 
że zabójców po 3 latach jesz-
cze nie schwytano, a Iwa-
now zmarł dnia następnego 
od odniesionych ran. Jakaś 
organizacja konspiracyjna 
musiała zatem przyznać się 
do zamachu. Ale po kolei.

11 maja 1907 roku za 
udział w zabójstwie 

Burago i Iwanowa zostaje 
skazany na śmierć przez po-
wieszenie Józef Redo. Już w 
trzy dni po ogłoszeniu wyro-
ku pojawia się ulotka Frakcji 
Rewolucyjnej PPS, w której 
bierze ona na siebie odpo-
wiedzialność za zamach i za-
pewnia o niewinności Redo. 
Tyle, że ten odłam PPS po-
wstał w listopadzie 1906 
roku, czyli już po zabójstwie 
naczelnika. Fakt pozostaje 

faktem, że na konto frakcji 
zalicza się 181 potwierdzo-
nych zamachów na urzęd-
ników i funkcjonariuszy 
państwowych, więc niewy-
kluczone, że w tym też brały 
osoby później z nią związa-
ne, zwłaszcza, że stworzyli ją 
ludzie po rozłamie wewnątrz 
PPS na dwie autonomiczne 
bojówki. Deklaracja PPS w 
niczym nie pomogła Józefo-
wi Redo. Zostaje stracony 12 
lipca 1907 roku. Nie wiado-
mo, czy słuszne było oskar-
żenie akurat o mord na na-
czelniku, ale nie było ono 
jedyne. Dorzucono mu jesz-
cze napad na inkasenta mo-
nopolowego. Faktem jest, że 
tkwił w po uszy w działal-
ności wywrotowej PPS, na 
pewno brał udział w napa-
dzie na konwój pocztowy z 
pieniędzmi pod Gostyni-
nem. Pod koniec roku 1908 
znajdują się jeszcze nowi po-
dejrzani, mieszkańcy Ło-
wicza - Marian Gąsecki i 
Franciszek Strug. Ich sprawa 
kończy się jednak uniewin-

nieniem, a zagadka śmierci 
Burago powoli zaczyna po-
krywać się kurzem. 

Czemu jednak zastrze-
lono naczelnika? Spróbujmy 
odpowiedzieć na to pytanie, 
biorąc pod lupę jego osobę i 
czasy w jakich żył.

Krzysztof Michaiłowicz 
Burago urodził się 30 lipca 
1862 roku. W wojsku car-
skim osiągnął stopień po-
rucznika służąc w 1 batalio-
nie 21 Muromskiego Pułku 
Piechoty, który stacjonował 
od 1863 do 1889 w Płocku. 
Następnie sprawował kolej-
no urzędy: w Gostyninie od 
1891 był zastępcą naczelnika 
powiatu i naczelnikiem Stra-
ży Ziemskiej. Te same stano-
wiska piastował następnie 
od 1894 w większym już Ło-
wiczu. W 1896, oddelego-
wany do służby cywilnej, w 
rok później zostaje naczel-
nikiem powiatu sochaczew-
skiego. Tu też osiadł z żoną 
Olgą i dziećmi. Od 1905 
roku pełnił też funkcję rad-
cy sądowego. Zabłysnął też 

jako pisarz. Tytuł jego opra-
cowania „Gromada wiejska i 
sołtys: ułożono na zasadzie 
Najwyższego Ukazu z dnia 
19 lutego 1864 r. i innych 
praw, instrukcyi, okólników, 
przepisów i rozporządzeń”, 
wskazuje, że naczelnik bar-
dzo poważnie i sumiennie 
traktował powierzone mu 
zadania. 

Sam fakt, że był carskim 
urzędnikiem, wystawiał go 
na ryzyko. Był przedstawi-
cielem znienawidzonej za-
borczej władzy, rusycyfi ku-
jącej i gnębiącej Polaków. 
Nie bez znaczenia była tak-
że zwierzchnia funkcja wo-
bec Straży Ziemskiej. 

Do wybuchu Powstania 
Styczniowego wszel-

kie sprawy kryminalne na 
wsi załatwiał wójt, mając do 
dyspozycji tzw. przysięgłych.  
Ukaz carski z 1866 w spryt-
ny sposób uzależniał wójta 
od nowo utworzonej straży 
ziemskiej, która miała prze-
jąć z jego rąk funkcje poli-
cyjne. Choć ofi cjalnie nie 
ustalono kto komu ma pod-
legać, w praktyce strażnik 
inwigilował samorząd wiej-
ski i trzymał go na smyczy 
donosu bez możliwości re-
wanżu, stając się pionierską 
policją polityczną. 

Poza tym Naczelnicy 
Straży, jak i ich bezpośred-
ni przełożeni, czyli Naczel-
nicy Powiatu, mieli pod sobą 
armię szpicli i donosicieli, a 
zatem zapewne sporą wiedzę 
o strukturach antycarskiego 
podziemia. 

Nie bez znaczenia była 
także rewolucja roku 1905, 
która zagotowała społecz-
ne nastroje i stała się zwia-
stunem poważnych zmian 
ustrojowych. Sytuacja Kró-
lestwa Polskiego była dość 
specyfi czna, ruchom socjali-
stycznym nie chodziło jedy-
nie o poprawę bytu robotni-
ków. Gra toczyła się także o 
niepodległość Polski i fakt, 
że car poluzował pęta w ob-
liczu rewolucji, nie ostudził 
wcale zapału członków PPS, 
a wobec różnicy w priory-
tetach jej działaczy nastą-

pił wspomniany wcześniej 
rozłam na PPS lewicę i PPS 
frakcję rewolucyjną, przy 
czym dla Frakcji podstawą 
działania była nadal walka z 
zaborcą i przedstawicielami 
jego władzy. 

Z tych powodów funk-
cjonariusze nie znali dnia 
ani godziny na zagarniętych 
terenach. Tylko w roku 1906 
przeprowadzono 1245 za-
machów terrorystycznych, a 
w takim kontekście śmierć 
naczelnika była tylko cyferką 
w statystykach.  Burago, któ-
ry sprawował urząd od roku 
1897, był znany ze szczegól-
nie intensywnej działalności 
rusyfi kacyjnej i miał sporo 
czasu, by się narazić. Z rela-
cji Jankiela Frydmana, syna 
Mendla, wynikało, że sprzy-
jał też sochaczewskim Ży-
dom, co miało się nie po-
dobać Polakom. Wprawdzie 
zachowała się wzmianka o 
skutecznej interwencji na-
czelnika w sprawie dwóch 
synów ówczesnego burmi-
strza, Ezechiela Filipowicza, 
którzy rzekomo nie zdjęli 
czapek z głów podczas śpie-
wania hymnu i zostali rele-
gowani ze szkół, a dzięki nie-
mu przywróceni, ale czy ten 
fakt może świadczyć o wyro-
zumiałości naczelnika? Nie-
koniecznie.

Na kilka dni przed zama-
chem, 14 lipca, przykry 

fi nał znalazła przed sądem 
w Petersburgu inna sprawa, 
dotycząca wydarzeń, któ-
re miejsce miały w Iłowie 31 
stycznia tegoż roku. Dwóch 
antycarskich agitatorów, 
podczas próby zatrzymania, 
zastrzeliło rosyjskiego funk-
cjonariusza - starszego straż-
nika Nieświetałowa. Spra-
wą zajął się z urzędu Burago 
i dzięki donosowi wskazał 
rychło dwóch podejrzanych: 
Zygmunta Kaczorowskiego i 
Stanisława Giesemera, miesz-
kańców Warszawy.  Młodszy 
strażnik, Gotfryd Dahn, któ-
ry wspólnie z zastrzelonym 
usiłował zatrzymać dwóch 
młodych ludzi przemawia-
jących w Iłowie, stwierdził, 
że są to te same osoby. Inni 
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Radosław Jarosiński, Andrzej Paluch

ZAMACH NA NACZELNIKA POWIATU
Na początku ubiegłego wieku, jeszcze za czasów zaboru rosyjskiego, dokonano pod Sochaczewem zuchwałego zamachu na wysokiego rangą 
urzędnika carskiego, Krzysztofa Burago. Incydent był tylko epizodem w grze, toczonej przez konspiracyjne podziemie z caratem, ale do dziś 
pozostaje świadectwem nieznanej historii miasta i ciekawą zagadką kryminalną.  
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TAK BYŁO

świadkowie nie potwierdzi-
li jego zeznań, twierdząc, że 
Giesemer nie jest nawet po-
dobny do żadnego z nich, a 
Kaczorowski zaledwie przy-
pomina jednego. Pierwsze 
okazanie oskarżonych odby-
ło się w niedoświetlonej celi, 
a świadkowie identyfi kowa-
li ich zaglądając do środka 
przez judasza „wielkości mie-
dzianej pięciokopiejówki” 
(ok. 30 mm średnicy). Giese-
majera wypuszczono chcąc 
nie chcąc z braku poszlak, ale 
Kaczorowski trafi ł przed sąd. 
Tu zdawało się, że posiada że-
lazne alibi: Świadkowie zda-
rzenia wezwani przez obro-
nę dowodzili, że z pewnością 
nie jest to ten sam człowiek, 
inni, że oskarżony, pracują-
cy i mieszkający w Warsza-
wie, był widziany tego dnia 
w mieście, zatem nie mógł 
trafi ć do odległego o 50 ki-
lometrów Trojanowa, nawet 
wydział ochrany na wnio-
sek sędziego śledczego wy-
dał zaświadczenie, że nie był 
notowany, ani nie fi guruje 
w kartotekach jako członek 
ugrupowania rewolucyjnego, 
czy socjalistycznego. Przewa-
żyła tajemnicza, nie wyjawio-
na do publicznej wiadomo-
ści korespondencja Burago, 
przesłana do sądu. On sam 
nie zeznawał osobiście. Ka-
czorowskiego skazano na 
śmierć 30 czerwca. Pomimo 
odwołań i licznych wątpli-
wości, sąd kasacyjny utrzy-
mał wyrok w mocy, co odbiło 
się szerokim echem w prasie 
i wywołało ogólne oburzenie.

Adwokat Kaczorowskie-
go, mecenas Bolesław 

Olszamowski nie zaprzestał 
wysiłków. Ten polski patrio-
ta cieszył się zaufaniem Ro-
sjan, ofi cjalnie będąc zwo-

lennikiem porozumienia 
z władzami carskimi. Nie 
przeszkadzało mu to bronić 
oskarżonych o przestępstwa 
polityczne. Wniósł prośbę do 
samego cara o ułaskawienie 
podsądnego, wykazując w pi-
śmie bezpodstawność wyro-
ku. 15 sierpnia sąd wojenny 
ponownie na rozkaz monar-
chy rozpatruje jego sprawę i 
tym razem Kaczorowski wy-
myka się ostatecznie spod 
szubienicy, uzyskując wyrok 
uniewinniający. W tym cza-
sie główny architekt jego nie-
doli Burago spoczywał już w 
grobie na cmentarzu prawo-
sławnym w Łowiczu (zacho-
wał się też nagrobek w Sankt 
Petersburgu).

Skazanie Kaczorowskie-
go mogło przypieczęto-

wać los Krzysztofa Burago, 
ale zważywszy na nasilenie 
aktywności bojówek w tam-
tym czasie wcale nie musia-
ło, choć daje do myślenia 
niewielki odstęp czasowy 
między dwoma incydenta-
mi. Być może cień światła na 
sprawę rzuciłaby tajna kore-
spondencja Burago, ale jakie 
jest prawdopodobieństwo, że 
gdzieś ocalała?  Zamach nie 
był z pewnością przypadko-
wy. Akcja była dobrze zapla-
nowana, spiskowcy wiedzie-
li, kiedy powóz pojawi się na 
moście, musieli znać zwy-
czaje naczelnika.

Być może kiedyś wypły-
ną nowe fakty w tej sprawie, 
pozwalające ją naświetlić do 
końca. Pozostaje ona świa-
dectwem mrocznych czasów 
z historii naszych ziem oraz 
bezpardonowej walki z za-
borcami i ofi ary poniesionej 
przez wielu Polaków wywo-
żonych na Sybir i traconych 
przez carski aparat terroru.

Już po raz czwarty MOK Bo-
ryszew i Urząd Miejski przy-
gotowują projekt pod nazwą 
„Wielkanoc na ludowo”. Po-
przednio gościliśmy w naszym 
mieście Zespół Pieśni i Tańca 
SANNIKI, łowickie KODERKI, 
SOKOŁOWIAN, a teraz przyje-
dzie do nas Warszawski Zespół 
Pieśni i Tańca GAIK.
Koncert odbędzie się w MOK 
Boryszew 29 marca, o godz. 
16.00. Występowi, na który zło-
żą się dwie suity nawiązujące 
do okresu Księstwa Warszaw-
skiego i tradycji ludowych ziemi 
lubelskiej, towarzyszyć będzie 
kiermasz rękodzieła artystycz-
nego (MOK Boryszew, od godz. 
14.00).

- Pokazane zostaną wikli-
nowe koszyczki, palmy, świą-
teczne ozdoby, serwetki, baran-
ki, a wszystko to będzie można 
kupić. Ręcznie wykonywane 
arcydzieła pokażą artyści ludo-
wi z okolic Sannik, Łowicza, So-
chaczewa. Jak zawsze wstęp na 

kiermasz i koncert jest bezpłat-
ny – informuje Agata Kaliń-
ska, dyrektor Centrum Kultu-
ry, Promocji, Sportu, Turystyki 
i Organizacji Pozarządowych. 

Warszawski Zespół Pieśni 
i Tańca „GAIK” został stwo-
rzony przez byłych solistów 
studenckiego Zespołu Pieśni i 
Tańca Politechniki Warszaw-
skiej jesienią 1980 roku. Póź-
niej do grupy dołączali soliści 
innych studenckich zespołów, 
oraz członkowie „Mazowsza”. 
Właśnie świętuje 35-lecie pracy 
artystycznej. Zespół wielokrot-
nie koncertował poza granica-
mi kraju, w tym w Japonii, USA, 
Kanadzie, Niemczech, Francji, 
Włoszech, Grecji, Szwajcarii. 
10 lat temu zespół wydał dwu-
płytowy album ze swoimi na-
graniami. Przez 35 lat formacja 
wypracowała swój unikatowy 
styl. W jej repertuarze znajdu-
ją się tańce takie jak walc, galop, 
mazur, polonez, mach, cygan, 

polka podlaska, oberek lubelski, 
polka kucana, krakowiak. Ar-
tyści tańczą, śpiewają, zaprasza-
ją widzów do wspólnej zabawy, 
stąd w repertuarze m.in. obra-

zek sceniczny „Zabawa z turo-
niem”, taniec z batami, konkurs 
strzelania z bata, zabawa z czap-
kami i wiele innych.

„Gaik” wystąpi w Sochaczewie 

Wczesną wiosną 1942 r., 
z powodu niedożywienia 
ludności polskiej (głodowe 
przydziały żywności), wy-
buchła epidemia tyfusu pla-
mistego. Na niektórych bu-
dynkach zamieszkałych 
przez Polaków widnieją 
ostrzegawcze tablice w języ-
ku niemieckim i polskim, że 
nie wolno zbliżać się do tych 
domów, pod karą aresztu 
lub wysłania do obozu pra-
cy. 

Epidemia dotknęła tak-
że mojej przyszłej żony, któ-
ra wraz z rodziną mieszkała 
w tym czasie w Chodaków-
ku koło Żelazowej Woli. 
Ojca mojej żony Niemcy 
wysłali na przymusowe ro-
boty do Rzeszy. Jej mama, 
trudniąca się jedynie pra-
cą dorywczą, musiała wy-
żywić trzyosobową rodzinę. 
Cierpieli wielką biedę, a nie-
dożywienie zrobiło swoje. 
Moja żona ciężko zachoro-
wała na tyfus. Przed ich do-
mem pojawiła się tabliczka 

z ostrzeżeniem i zakazem 
zbliżania się do niego. Żona 
wspominała później, że w 
pierwszy dzień Wielkano-
cy mieli do jedzenia razowe 
kluski na wodzie i nic wię-
cej. Łzy kapały jej w tę mi-
skę z kluskami, a i tak nie 
mogła ich przełknąć. 

Ciężko się było z tym 
pogodzić, bo inni w okoli-
cy piekli na święta ciasto, 
zabijali kury i świnie i mieli 
co jeść, ale dom mojej przy-
szłej żony był objęty zaka-
zem i nie wolno było się do 
niego zbliżać. Niemcy, aby 
zapobiec chorobom zakaź-
nym, stosują masowe szcze-

pienia ludności polskiej. 
Kto się nie zaszczepi, płaci 
karę w wysokości 10.000 zł 
albo trafi a do obozu. Kara 
drastycznie wysoka. Dwa 
razy byliśmy na tych szcze-
pieniach, ale to są niemiec-
kie szczepionki i chodzą ta-
kie słuchy, że znajdują się 
w nich zarazki chorób nie-
uleczalnych. Dlatego, mimo 
tak wysokich kar, dużo osób 
nie chodzi na zastrzyki. 

Naprzeciwko szkoły 
(obecnie Chopina 136) znaj-
dowało się podwórko pana 
Zwierzchowskiego. Chodzi-
liśmy nim nad Utratę i tam 
z zapisanych szkolnych ze-

szytów robiliśmy papiero-
we łódki. Wsypywaliśmy do 
nich trochę piasku i pusz-
czaliśmy na wodę z prądem 
rzeki. Ale to podwórko to 
późniejsza droga śmierci. 
Bo jak niemieccy żandar-
mi przeprowadzili areszto-
wanych Polaków przez to 
podwórko nad brzeg Utra-
ty, to aresztanci już nie wra-
cali. Tylko szpadle wraca-
ły do właściciela. Byłem raz 
mimo woli świadkiem ta-
kiego zdarzenia. Żandarmi 
przyprowadzili polskiego 
Żyda z Sochaczewa i ka-
zali mu wykopać dół. Po-
tem musiał klęknąć, a kiedy 
padł strzał, zaraz zakopali 
go w tym dole. Byłem wte-
dy u kolegi Edwarda Dzier-
lińskiego, który mieszkał 
u państwa Klugów. I tam z 
okna wszystko widziałem. 
Długo nie mogłem zapo-
mnieć tego widoku. Zasta-
nawiałem się, co on był hi-
tlerowcom winien.

Ireneusz Panfil

Wojna w Chodakowie
Zamieszczamy kolejny odcinek wojennych wspomnień Ireneusza Panfi la, który jako 10-letni 
chłopiec spędził okupację niemiecką w Chodakowie. Są to nie tyle historyczne fakty, co relacje 
młodego człowieka z własnych czy zasłyszanych od najbliższych przeżyć.

Herb Sochaczewa z czasów zaborów
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USŁUGI
 Vertal
- żaluzje  
- werticale
-rolety materiałowe
-rolety antywłamaniowe, 
moskitiery.
Producent, 
montaż, VAT, 
tel. 602-736-692, 
604-911-792.

ZS-1

 Złomowanie pojazdów, 
zaświadczenia, odbiór, 
gotówka,
 tel. 46 861-94-66.

ZS-2

 „VIDEOCOLOR” WI-
DEOFILMOWANIE, HD, 
FOTOGRAFOWANIE, 
WESELA, PLENERY, 
TEL. 501-350-075.

ZS-3 B,D

 Usługi hydrauliczne kom-
pleksowo. Nowoczesne 
technologie, przyłącza 
wodno-kanalizacyjne, 
wykopy mini koparką. 
Konkurencyjne ceny. 
Zapraszam - Zakład  
Instalacji Sanitarnych, 
tel. 601-154-847.

ZS-8

 Pranie dywanów 
i tapicerek,
tel. 608-582-751, 
46 863-57-55.

ZS-9 B,R

 ROLETY, 
ŻALUZJE, VERTICALE, 
MOSKITIERY, 
MARKIZY, REFLEKSO-
LE. DARMAR 
Sochaczew, 
ul. Kochanowskiego 60 
(„Merkury”). 
Największy wybór! 
Najniższe ceny! 
www.darmar-sochaczew.pl 
tel. 46 862-86-07, 
602-459-904.

ZS-13

 Usługi hydrauliczne, 
tel. 662-480-962.

ZS-27 R

 Produkcja ogrodzeń 
betonowych 
i kręgów, montaż 
ogrodzeń, 
tel. 602-237-335.

ZS-28

 Wywóz szamba, 
tel. 606-374-093.

ZS-38

 Wylewki agregatem, 
tel. 509-038-623.

ZS-58

 Wylewki betonowe, 
tel. 511-440-509.

ZS-59

 AGD, lodówki, 
tel. 601-344-139.

ZS-72

 Glazura terakota, 
remonty, solidnie,
 tel. 602-670-035.

ZS-75

 Rozdrabnianie gałęzi 
rębakiem, 
wycinka zakrzaczeń, 
tel. 667-732-751.

ZS-76

 Układanie kostki 
brukowej, granitowej 
20 lat doświadczenia, 
tel. 506-333-277.

ZS-192

 Cyklinowanie 
bezpyłowe, 
tel. 666-088-518.

ZS-199

 Tynki maszynowe - 
profesjonalnie 
tel. 608-444-405.

ZS-211

 Dachy 
- krycie papą, 
rynny, podbitki, 
obróbki blacharskie, 
tel. 665-217-068.

ZS-214

 Wywóz z szamb, 
tel. 664-627-946.

ZS-216

 Zespół muzyczny 
CVADROS skład: 
akordeon - klawisze, 
gitara - saksofon, 
gitara basowa - saksofon, 
perkusja,
 tel. 504-011-136.

ZS-231

 Cyklinowanie, 
układanie parkietu, 
tel. 501-249-461.

ZS-232

 Gipsowanie, malowanie
tel. 696-091-786

ZS-250

NIERUCHOMOŚCI
 Kwatery pracownicze, 
tel. 602-762-527, 
606-989-590.

ZS-14 B

 Sprzedam dom w stanie 
surowym pow. 200 m2, 
Sochaczew-Rozlazłów, 
tel. 604-635-520.

ZS-92

 Sprzedam mieszkanie 
50 m2, I piętro, lodżia, 
z pełnym wyposażeniem, 
ul. Grunwaldzka, 
tel. 46 862 30 63 
(w godz. 17-20).

ZS-124  

 Odstąpię wynajem 
sklepu spożywczo-prze-
mysłowego o pow. 
150 m2 w centrum 
miasta, 
tel. 698-578-929.

ZS-141

 Odstąpię dzierżawę 
działki o pow. 1000 m2 
przy ul. Olimpijskiej, wraz 
z domkiem stacjonarnym, 
tel. 698-578-929.

ZS-142

 Do wynajęcia pomiesz-
czenia usługowe 
o pow. 80 m2, 
w Sochaczewie, 
tel. 602-388-749.

ZS-143

 Sprzedam działkę 
budowlaną 1300 m2 
w Kuznocinie, 
tel. 512-510-954.

ZS-144

 Sprzedam działkę 
budowlano-rolną 
3500 m2 w miejscowości 
Mizerka, 8 km od 
Sochaczewa, w drodze 
media, woda i światło, 
tel. 511-026-941.

ZS-145

 Sprzedam 2 pokoje + 
kuchnia bez balkonu, 
3 piętro, 43 m2 + piwnica, 
ul. Żeromskiego 39A, 
tel. 512-348-745.

ZS-154

 Sprzedam ładne miesz-
kanie 64 m2, osiedle 
Ogrody, 
tel. 600-465-890.

ZS-171

 Sprzedam mieszkanie, 
M-4, 63 m2, tanio, 
tel. 46 862-60-93.

ZS-172

 Sprzedam dom o pow. 
280 m2 na działce 
2300 m2, Sochaczew, 
ul. Gawłowska, stan 
surowy otwarty, 
tel. 501-836-301.

ZS-177

 Sprzedam działki 
budowlane po 900 m2, 
Sochaczew, ul. Karwow-
ska, tel. 501-836-301.

ZS-178

 Sprzedam mieszkanie 
48 m2, I piętro, 
Senatorska 1, 
tel. 603-124-865.

ZS-179 

 Działki budowlane 
(media) 
blisko PKP, Kornelin, 
tel. 788-236-586.

ZS-188

 Sprzedam działki 
budowlane w Adamowej 
Górze, gm. Młodzieszyn, 
cena 50 zł/m2, 
tel. 509-484-247, 
504-266-704.

ZS-189

 Do wynajęcia M-4, 
w Sochaczewie, 
przy ul. Targowej, 
tel. 535-422-753.

ZS-190

 Kawalerka do wynajęcia 
w centrum, 
tel. 516-914-097.

ZS-200

 Wynajmę kawalerkę 
38 m2, na biuro, gabinet, 
tel. 608-444-405.

ZS-210

 Sprzedam dom na 
działce 1240 m2, 
tel. 46 863-36-02.

ZS-213

 Sprzedam mieszkanie 
M-4, 57 m2, 1 piętro, 
po remoncie, Chodaków, 
tel. 694-331-448.

ZS-230

OGŁOSZENIA

DROBNE
Instalacje

elektryczne

 usuwanie awarii 

 domy 

jednorodzinne i obiekty.

Tanio i solidnie 
tel. 534304308

ZS-24

Instalacje 
hydrauliczne

 kotłownie c.o., 
usuwanie awarii: domy 

jednorodzinne i obiekty. 

Tanio i solidnie 

tel. 534-304-308
ZS-25

Twoje ogłoszenie w „Ziemi” przeczyta 
wiele tysięcy osób w mieście i powiecie

„Ziemia Sochaczewska” to najstarsza 

i najpopularniejsza gazeta

 na naszym prasowym rynku

Nie wierzysz? Zapytaj w kiosku!

Promocyjne ceny 
- I Semestr Bezpłatny

Szansa dla Ciebie
Nabór Luty 2015

 Zaoczne Liceum Ogólnokształcące 
     dla Dorosłych w Sochaczewie po  
gimnazjum i 8 klasowej szkole podstawowej
oraz po ZSZ na semestr III
 Zaoczna Szkoła Policealna 
    dla Dorosłych w Sochaczewie
 Kursy kwalifikacyjne przygotowujące 
     do egzaminu na tytuł technika
W szkole policealnej 
i na kursach kształcimy 
w zawodach:
 technik informatyk
technik administracji

Wydajemy zaświadczenia 
i legitymacje szkolne

Podania przyjmujemy i informacji udzielamy 

pon.-pt. w godz. 7.00-17.00

w siedzibie szkoły 96-500 Sochaczew
ul. Warszawska 35, tel. 46 862-34-73

ZS-175

Wspólnota Mieszkaniowa Żeromskiego 37 w Sochaczewie ogłasza 
konkurs ofert na wymianę instalacji wodno-kanalizacyjnej 

w budynku przy ul. Żeromskiego 37 w Sochaczewie
Dokumentację dotyczącą warunków złożenia oferty można otrzymać w siedzibie 

ZZN Rejon Sochaczew, ul. Lotników 1 pokój nr 2 w godz. 7.30 do 15.30.
Osobą uprawnioną do kontaktu z oferentami jest Pan Arkadiusz Paciorkowski,  

pokój nr 2. Ofertę należy złożyć w siedzibie ZZN Rejon Sochaczew ul. Lotników 
pokój nr 2 w terminie do dnia 01.04.2015 r. do godz. 10.00.

ZS-243 
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 Posiadam do wynajęcia 
mieszkanie umeblowane, 
50 m2, w centrum 
Sochaczewa, 
tel. 46 862-49-02 
po godz. 15.00.

ZS-233

 Kwatery pracownicze
tel. 572-623-320

ZS-252

 Do wynajęcia pokój
tel.  572-623-320

ZS-253

ZDROWIE
 Centrum Stomatologicz-
ne „Eldent”, ul. 
15 Sierpnia 1, 862-50-61, 
pon.-pt. 9-19, sob. 9-12. 
Ortodoncja, protetyka 
estetyczna, chirurgia 
stomatologiczna.
 Pełny zakres usług. 

ZS-4

 Lekarz specjalista 
dermatolog Ewa 
Brochocka-Zegadło. 
Gabinet prywatny 
Sochaczew, ul. Troja-
nowska 20, 
Tel. 691-513-051.

ZS-10 B

 Pensjonat „Pod Wierz-
bami” w Ładach, k/Iłowa 
zaprasza na turnusy 
rehabilitacyjne i leczenie 
poszpitalne pod opieką 
kardiologa. Możliwość 
dofi nansowania z 
PFRON-u 
www.podwierzbami.com, 
tel. 24 277-40-71 
601-803-830.

ZS-16

 Prywatny Gabinet 
Psychologiczny - Joanna 
Rojek. Psycholog. 
Certyfi kowany psycho-
terapeuta. Diagnoza 
psychologiczna, psycho-
terapia - dorośli, młodzież, 
dzieci. Zapisy pod nr. 
tel. 608-349-658. 
Sochaczew, ul. Wąska 7.

ZS-17

 Zofi a Andronik-Jalowska 
lekarz specjalista chorób 
płuc. Gabinet prywatny 
Medicus, Sochaczew, 
ul. Medyczna 6 
(koło szpitala), 
tel. 605-551-623.

ZS-229 R

PRACA
 Zatrudnimy handlowca 
w dziale paliw cv: 
sekretariat@damo.com.pl, 
tel. 46 830-17-80.

ZS-186 B

 Zatrudnię osoby do pracy 
w gospodarstwie rolnym 
w Sochaczewie, 
tel. 608-435-792.

ZS-212

 Firma sprzątająca 
zatrudni pracowników do 
serwisu sprzątającego 
(mile widziane panie). 
Praca w Sochaczewie, 
tel. 515-136-755.

ZS-226

 Firma sprzątająca 
zatrudni pracowników do 
serwisu sprzątającego 
(mila widziane panie). Pra-
ca 1/2 etatu w Teresinie, 
tel. 510-272-943.

ZS-227

 ZPOW DAWTONA 
zatrudni traktorzystów, 
operatorów maszyn 
produkcyjnych, elektry-
ków. Praca w Błoniu, 
w Lesznie lub Guzowie. 
Zapewniamy darmowy 
transport z okolic 
Wyszogrodu i Sochacze-
wa. Prosimy o kontakt: 
22 7315468, 503111603, 
rekrutacja@dawtona.pl.

ZS-246

 METROHOUSE Biuro w 
Skierniewicach zatrudni 
na umowę zlecenie osoby 
do pracy w charakterze 
agenta na terenie 
Sochaczewa i okolic 
tel. 606-871-154.

ZS-247

FINANSE
 Chwilówki z dojazdem 
do klienta, 
tel. 515-644-979.

ZS-95

NAUKA 
 Angielski, niemiecki, 
tel. 606-702-478.

ZS-146

 Korepetycje, sprawdzanie 
prac pisemnych. Pomoc 
dyslektykom. Doświad-
czenie i skuteczność. 
664-194-370.

ZS-151

 Korepetycje z matema-
tyki. Szkoła podstawowa 
i gimnazjum. Wyrówny-
wanie zaległości. Testy. 
Klasówki. Duże doświad-
czenie i skuteczność. 
Pomoc dyslektykom. 
664-194-377.

ZS-152

MOTORYZACJA
 AUTOZŁOMOWANIE: 
przyjmiemy każdy 
samochód, bezpłatny 
odbiór z miejsca postoju, 
zaświadczenia do wydziału 
komunikacji od ręki, 
tel. 602-707-332.

ZS-102

RÓŻNE
 WC drewniane na działkę 
sprzedam, 
tel. 535-121-164.

ZS-239

OGŁOSZENIA

 UKŁADANIE 
KOSTKI BRUKOWEJ

 WYNAJEM 
MASZYN 

DO UKŁADANIA


604 66 55 92

668 80 81 89

(46) 863 38 16

LARYNGOLOG
ALERGOLOG

Dr hab. n. med. 
Andrzej Wojdas

■ Konsultacje i porady
■ Badania endoskopowe
    krtani, nosa i zatok
■ Tympanometria
■ Echografia zatok
■ Testy i odczulanie alergii
■ Spirometria

Sochaczew
ul. Żeromskiego 41 A lok. 22

(NZOZ ,,Almed” I piętro)

Przyjęcia
we wtorki i piątki 17 - 20.

Zapisy

46 862-88-92, 
501-44-03-22

KOMPLEKSOWA 
REHABILITACJA 

MEDYCZNA
Sławomir Wojdas

 usprawnianie funkcjonalne 
   metoda PNF
 rehabilitacja neurologiczna 
   i ortopedyczna
 terapia manualna
 masaż leczniczy 
   (segmentalny)
 rozciąganie 
   i autorozciąganie mięśni
 gimnastyka korekcyjna
 Kinesiotaping 
   oraz plastrowanie sztywne

Dojazd do domu
Sochaczew i okolice

Kontakt:

tel. 536-965-706

NZOZ Przychodnia Specjalistyczna

świadczenia również 
w ramach NFZ 
w Poradniach

● Okulistyczna,
   badanie pola widzenia
● Laryngologiczna, 
   badanie słuchu
● Ginekologiczna,
   leczenie nadżerek,
   cytologia, wkładki
● Urologiczna, urofl ometria
● Dermatologiczna,
   badanie i leczenie znamion

oraz pozostałe w Poradniach:
● Ortopedyczna, USG
● Kardiologiczna,
   EKG, ECHO
● Alergologiczna, testy,
   spirometria, 
● USG - Doppler,
   jamy brzusznej,
   tarczycy, węzłów chłonnych,
   urologiczne,
   ginekologiczne,
   ECHO serca, ortopedyczne
● Reumatologiczna
● Gastrologiczna
● Neurologiczna
● Endokrynologiczna
● Diabetologiczna
● Chirurgia ogólna
   i naczyniowa

Ul. Piłsudskiego 16/2A 
(budynek 

JW. Construction)
Rejestracja: 

46 880-70-70 
lub 46 880-70-71

508-351-528

Giełda Pracy
Powiatowy Urząd Pracy w Sochaczewie 

(tel. 46 862-33-93 w. 148 i 149)

KOLPORTER poszukuje 

Partnera Handlowego 
Saloniku Prasowego

Lokalizacja:  Sochaczew, Błonie, Leszno(woj. mazowieckie)

Zapewniamy: 
 Gwarantowany poziom wynagrodzenia,

 Premię uzależnioną od osiąganych wyników,
 Wynagrodzenie dodatkowe

 Opiekę merytoryczną i system szkoleń 
 Współpracę ze stabilnym partnerem biznesowym

 
Decydując się na współpracę otrzymasz:
 Kompletnie urządzony i wyposażony Salonik Prasowy.
 Pełne zatowarowanie na koszt Kolportera.

Od kandydatów na Partnerów oczekujemy 
 Osobistego zaangażowania w prowadzoną działalność,
 Zabezpieczenia fi nansowego
    na poczet powierzonego mienia (kaucja zwrotna),

 Sumienności i lojalności we współpracy,
 Prowadzenia bądź gotowości 
    do założenia działalności gospodarczej 
 Podstawowej znajomości obsługi komputera 

Szczegóły na stronie http://sw.kolporter.com.pl
Po zapoznaniu z warunkami oferty proszę 

o  złożenie aplikacji na adres mailowy: 
pawel.pazdyga@kolporter.com.pl
Kontakt telefoniczny: 510 031 447

ZS-242 

Specjalista działu badawczo-doświadczalnego, telemarketer, ko-
smetyczka, sprzedawca-kasjer, operator ciągników i maszyn, ope-
rator-montażysta, mechanik samochodów ciężarowych, kierowca z 
prawem jazdy kat. C+E, sprzątaczka ze stopniem niepełnosprawno-
ści, magazynier.

OFERTY PRACY EURES
AUSTRIA -  elektroinstalator,  monter instalacji gazowej i sanitarnej, malarz 
budowlany pokojowy, kamieniarz, cieśla, cieśla szalunkowy, dekarz. 
CZECHY - kucharz/kucharka, kelner/barman, ślusarz, kierowca ciężarówki. 
IRLANDIA - pracownik produkcji metalu/stal nierdzewna. HISZPANIA - 
animator dziecięcy, animator sportowy, animator czasu wolnego, operator 
drukarek fl eksografi cznych do etykiet samoprzylepnych, technik mechanik 
CNC TCN. HOLANDIA - monter suchej zabudowy, animator dziecięcy, 
animator czasu wolnego, sprzedawca, instruktor tańca, fotograf, kierownik i 
asystent kierownika animatorów rozrywki, hostessa na statku wycieczkowym, 
osoba do sprzątania i polerowania samochodów. NIEMCY - mechanik 
przemysłowy,  kucharz/kucharka,   elektroinstalator /elektromonter,  monter 
instalacji sanitarnych grzewczych oraz klimatyzacji, kierowca z prawem jazdy 
kat. C+E w transporcie międzynarodowym, kierowca z prawem jazdy kat. 
C+E, kierownik ds. technicznych hotelu, kucharz,  spawacz WIG,  pracownik 
w rolnictwie,  kelner/kelnerka, mechanik/mechatronik samochodowy, opiekun 
osób starszych, pomocnik pielęgniarza/ opiekun osób starszych, spawacz 
mag, stylista/stylistka paznokci, doradca klienta w branży kosmetycznej, 
glazurnik/płytkarz, stolarz, pedagog wychowawca/terapeuta zajęciowy/
socjoterapeuta, monter wentylacji grzewczych sanitarnych wentylacyjnych, 
dekarz/blacharz, elektromonter, szwacz/szwaczka, konsultant techniczny, 
pomocnik opiekuna osób starszych w rodzinie (opieka całodzienna), spawacz 
metodą MAG, elektronik przemysłowy (przemysł spożywczy), operator cnc, 
fi zjoterapeuta, technik ortopeda, elektromechanik pojazdów samochodowych, 
mechanik obróbki skrawaniem, ślusarz, elektryk monter szaf sterowniczych, 
pracownik magazynowy, pomocnik w obszarze załadunku bagażu, rzeźnik, 
malarz przemysłowy taboru kolejowego, frezr cnc, tokarz, pomocnik w fabryce 
obuwia, elektroinstalator, monter instalacji gazowych wodnokanalizacyjnych i 
ogrzewania, elektryk, pracownik banku, kucharz/kucharka, operator wózków 
widłowych, inżynier elektryk-automatyk, elektryk, betoniarz zbrojarz, formierz/
odlewnik, monter rusztowań, stajenny, kucharz kucharka włoskiej restauracji, 
załadowca w centrum logistycznym, monter systemów przeciwpożarowych, 
malarz przemysłowy, operator wózka widłowego sortowacz/pakowacz,ślu-
sarz, technik elektronik, pracownik pralni chemicznej, pokojowa, terapeuta 
SPA. NORWEGIA - inspektor spawalnictwa, inspektor ds. badań nie niszczą-
cych, betoniarz/zbrojarz/cieśla szalunkowy. SZWECJA - informator. WIELKA 
BRYTANIA -  pielęgniarka, Senior Net Software Inżynier, opiekun/ka śro-
dowiskowa - asystent pielęgniarstwa, opiekun osób starszych, pielęgniarka/
pielęgniarz, szef kuchni, pielęgniarka RGN, szwaczka/krawiec, pracownik 
magazynu, technik telefonów komórkowych, kierowca z prawem jazdy kat. 
C+E, pracownik przetwórni drobiu, rzeźnik, opiekun osób starszych, wykwalifi -
kowana pielęgniarka, pielęgniarka/pielęgniarz generalna/y, pielęgniarka RGN/
RMN.  
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Alan Andrzej Kowalski
Urodzony 6.03.2015.

Damian Stańczak
Urodzony 7.03.2015.

Syn Państwa Chłystek
Urodzony 7.03.2015.

Łucja Krawczak
Urodzona 9.03.2015.

ROZMAITOŚCI

WEŹ DO DOMU PRZYJACIELA

NASZE DZIECI
urodzone w sochaczewskim szpitalu

KLUB KOLEKCJONERÓW

Nasze miasto pięknieje. Ostatnio przy ulicy Żeromskiego 
powstał okazały piętrowy budynek. Co prawda naprze-
ciwko trwa rozbiórka innego, ale pewnie w to miejsce też 
coś nowego powstanie.

Niemniej jednak miejsc zapomnianych też jest spo-
ro, np. przy dworcu PKP, na czele z „dworcem głównym 
PKS”, czy na rogu ulic Gawłowskiej i Płockiej. Jakieś sta-
re drewniane komórki i pomieszczenia, murowany pa-
wilon, w którym swego czasu była fi lia poczty, pijalnia 
piwa, mieszkali ludzie, itp. A wszystko to nadszarpnięte 
nie tylko zębem czasu, ale i jęzorem ognia, bo część tych 
zabudowań paliła się.

Teraz, kiedy nie ma jeszcze roślinności, widać jak na 
dłoni brud, bałagan, śmietnisko, w którym koczowali 
różni, nie zawsze sympatyczni, ludzie. Z kolei latem pędy 
roślin, których nikt nie przycina, zagajają wszystko, łącz-
nie z eleganckim chodnikiem z kostki, że przejść nie moż-
na.

Czyj to teren? Kiedyś miał tam stanąć market, więc i 
cała okolica by się zmieniła, a tak to codziennie, od lat, 
oglądamy niechlujny obrazek części naszego miasta. A 
przecież tamtędy przejeżdżają tysiące ludzi, nie tylko do 
szpitala, ale do Płocka czy Poznania.

Podobne wrażenie robi dworzec PKS. Nie rozumiem, 
jak można tolerować coś takiego na terenie miasta. Na-
sze władze za ten stan powinny wystawić rachunek odpo-
wiedzialnym za teren instytucjom.

Tradycyjnie przed Wielkanocą rozpoczniemy wiosen-
ne porządki. Także w mieście. Zacznijmy więc od zdyscy-
plinowania właścicieli tych ruder i zaniedbanych dzia-
łek. Niech wytną krzaki, wyrównają teren, posprzątają 
bałagan. A później, tam gdzie można, posieją trawę, po-
sadzą kwiaty i  postawią nowe ławki (zwłaszcza na stacji 
PKS). Może wtedy bez wstrętu będziemy patrzeć na nie-
które rejony miasta.

FAN

Je s tem z  mias ta

Prosimy o 
wiosenne porz¹dki

Dominika Tomecka
Urodzona 7.03.2015.

Kazimierz Przerwa-Tetma-
jer jest zaliczany do najwybit-
niejszych poetów Młodej Pol-
ski, znany również jako twórca 
góralskich gawęd zawartych w 
dziele „Na Skalnym Podhalu”. 
Miarą talentu Tetmajera jest 
fakt, że sami górale uznali ten 
zbiór gawęd za własny.

Narodowy Bank Polski upa-
miętnił 150. rocznicę urodzin 
Kazimierza Przerwy-Tetmaje-
ra wybiciem dwóch monet. Mo-
neta o nominale 10 zł wykonana 
w srebrze próby 925 przedstawia 
popiersie Kazimierza Przerwy-
-Tetmajera na tle skały, na któ-
rej wykuto jego imię, nazwisko 
oraz daty urodzin i śmierci. Na 
awersie przedstawiono Morskie 
Oko w Tatrach, w którego wo-
dach odbijają się górskie szczyty.

Na rewersie monety o no-
minale 200 zł, wybitej w zło-

cie próby 900, widnieje portret 
Kazimierza Przerwy-Tetmajera 
oraz zarys parzenicy i dziewię-
ciosiła bezłodygowego.

Również Poczta Polska 
upamiętniła tę rocznicę wyda-
jąc znaczek o nominale 1,75 zł z 
fotografi ą twórcy.

W Urzędzie Pocztowym  
Nowy Targ 1 stosowano w dniu 
12.02.2015 r. stempel okoliczno-
ściowy, wykorzystany do spo-
rządzania koperty pierwszego 
dnia obiegu (FDC).

Stanisław Duński

150. rocznica urodzin 
Kazimierza Przerwy-Tetmajera

Brzydala, ze względu na 
czarną maść i charaktery-
styczne uszy, zwanego też 
Batmanem, prezentowali-
śmy już wcześniej w naszej 
rubryce adopcyjnej. Wów-
czas był jeszcze szczenia-
kiem. Teraz jest już duży, 
piękny, lecz nadal czeka na 
swojego pana.

Do tej pory los się do 
niego nie uśmiechnął. Mi-
jają kolejne dni, a Brzydal 
ciągle czeka. Choć jest już 
duży (sięga powyżej kola-
na), to nadal wydaje się mu, 
że jest małym pieskiem. Jest 
pełen energii, lubi się bawić,  
być głaskany i przytulany. 
Potrzebuje jedynie domu, 
w którym znajdzie odrobi-
nę ciepła i ludzkiej serdecz-
ności.

W sprawie adopcji Bat-
mana oraz innych pod-
opiecznych fundacji Nero, 
można kontaktować się pod 
numerem telefonu: 502-156-
186 lub mailowo: fundacja-
nero@gmail.com. (mf) 

Wciąż wiernie 
czeka na właściciela

„Ziemia 
Sochaczewska” wraz 
z elektromarketem 
Media Exspert 
zaprasza Czytelników 
do wspólnej akcji 
przygotowującej 
rowery do sezonu 
wiosennego. 

Niezależnie od tego, czy jeździ-
my „góralem”, modną szosów-
ką, czy rowerem miejskim, my-
śląc o bezpieczeństwie, musimy 
przygotować sprzęt do sezonu. 
Profesjonalny serwis po zimie 
zapewnia sieć Media Expert.

Już od 14 marca, Media 
Expert zaprasza na dni otwar-
te w ramach akcji „Bezpiecz-
ny sezon rowerowy”. Wszyscy 
klienci, którzy zgłoszą się do 
elektromarketu z niniejszym 
artykułem, będą mogli skorzy-
stać z bezpłatnego serwisu. Po-
zostali klienci będą mieli moż-
liwość dokonania przeglądu 
stanu technicznego swojego 
jednośladu za połowę ceny. Sieć 
zapowiada również wyjątko-
we promocje cenowe na sprzęt 
rowerowy z rocznika 2014 - aż 
do -50 proc.  - Klientów, któ-
rzy podążają z duchem czasu i 

poszukujących nowinek tech-
nologicznych zapraszamy do 
udziału w przedpremierowych 
pokazach kolekcji 2015, która 
obejmuje rowery MTB, popu-
larne rowery miejskie i trekkin-
gowe. Nie zabraknie również 
ciekawej oferty motocykli o po-
jemności do 125 cm3, a także 
kosiarek oraz szerokiej gamy 
akcesoriów do wszystkich tych 
kategorii produktów - mówi 
Michał Mystkowski, rzecznik 
prasowy Media Expert. 

Zadbanie o rower przed 
rozpoczęciem sezonu to dla 
użytkowników nie tylko kwe-
stia bezpieczeństwa, ale i realne 
oszczędności.  - Przedsezono-
wa opieka serwisanta gwaran-
tuje wydłużenie żywotności 
konserwowanych części i pod-
zespołów. Z pewnością rzadziej 
będziemy musieli inwestować 
w naprawy pogwarancyjne, a 
użytkowanie sprzętu profesjo-
nalnie przygotowanego do se-
zonu będzie po prostu przy-
jemne - zapewnia jeden z 

pracowników serwisu rowero-
wego Media Expert.

Każdego roku w Polsce do-
chodzi do około 6 tys. wypad-
ków drogowych z udziałem ro-
werzystów, w których ponad 
500 z nich ginie, a około 5 tys. 
zostaje rannych. Wielu zda-
rzeniom można byłoby zapo-
biec, gdyby rower był sprawny 
technicznie i właściwie wypo-
sażony - przede wszystkim w 
akcesoria oświetleniowe, za-
pewniające odpowiednią wi-
doczność na drodze. Policjanci 
wspólnie z Krajową Radą Bez-
pieczeństwa Ruchu Drogowe-
go oraz Instytutem Transportu 
Samochodowego, co roku ape-
lują do użytkowników rowerów 
o odpowiedzialne przygotowy-
wanie jednośladów do sezonu. 
- Coraz więcej Polaków przesia-
da się w okresie wiosna-jesień z 
samochodów na rowery. Tak jest 
zdrowiej i oszczędniej, ale tylko 
pod warunkiem, że zadbamy o 
bezpieczeństwo swoje i swoich 
bliskich - dodaje Mystkowski.

Media Expert, prócz profe-
sjonalnego serwisu rowerowe-
go, zapewnia swoim klientom 
również ochronę ubezpiecze-
niową. Ubezpieczenia komuni-
kacyjne OC i NNW użytkowni-
ków pojazdów jednośladowych 
już w zeszłym roku cieszyły się 
ogromnym zainteresowaniem 
klientów. W tym roku sieć za-
powiada dalszy rozwój tej ofer-
ty, starając się jednocześnie 
zachować poziom cenowy ze-
szłorocznych składek. - Dla wy-
magających klientów polecamy 
nowy produkt - ochronę ubez-
pieczeniową z tytułu rabunku 
i kradzieży, a także pakiet CA-
SCO, który gwarantuje naprawę 
lub nawet wymianę roweru w 
przypadku kolizji ubezpieczo-
nego z innym pojazdem, pie-
szym lub zwierzęciem - mówi 
Michał Mystkowski.

Zachęcamy naszych Czy-
telników, aby wykorzystali oka-
zję i udali się do Media Expert 
z niniejszym egzemplarzem ga-
zety.

Bezpieczny sezon 
rowerowy z Media Expert
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Były gratulacje 
i podziękowania 
za pracowitość, 
wytrwałość w 
pogłębianiu 
wiedzy, a słowa te 
skierowane zostały 
do 24 uczniów. 
Najzdolniejszej 
młodzieży szkół 
powiatowych 
stypendia wręczała 
starosta Jolanta Gonta 
oraz wicestarosta 
Tadeusz Głuchowski.

Anna Syperek 
Starostwo Powiatowe w Sochaczewie

Uroczyste wręczenie stypen-
diów odbyło się w miniony 
czwartek, 12 marca w sali kon-
ferencyjnej starostwa. W spo-
tkaniu uczestniczyli nie tyl-
ko uczniowie, ale i dyrektorzy 
szkół. 

W tym roku stypendia 
otrzymało 24 uczniów, a naj-
wyższa średnia to 5,23. Wśród 
wyróżnionych znaleźli się 
uczniowie gimnazjum i liceum 

Zespołu Szkół Ogólnokształcą-
cych (16 stypendiów), Zespo-
łu Szkół Centrum Kształce-
nia Praktycznego (2), Zespołu 
Szkół im. J. Iwaszkiewicza (3), 
Zespołu Szkół w Teresinie (1) 
oraz Zespołu Szkół Rolnicze 
Centrum Kształcenia Usta-
wicznego (2). Nie przyznano 
stypendiów uczniom Zespo-
łu Szkół w Erminowie oraz w 
Młodzieżowym Ośrodku Wy-
chowawczym. 

– W dzisiejszym świecie, 
kiedy macie dostęp do szero-
kiej rozrywki, potrafi cie zacho-
wać właściwe proporcje i sku-

pić się na nauce. Uczycie się dla 
siebie, nie dla nauczycieli czy 
rodziców. Inwestycja w naukę 
jest inwestycją w waszą przy-
szłość. Należy się wam uznanie 
i podziękowania, które kieruję 
również do waszych nauczycie-
li, dyrektorów i rodziców – po-
wiedziała na spotkaniu starosta 
Jolanta Gonta. W podobnym 
tonie wypowiadał się wicesta-
rosta, Tadeusz Głuchowski. – 
Jestem przekonany, że osiąga-
ne przez was wysokie wyniki w 
nauce zaowocują w przyszłości 
indeksami na wymarzone kie-
runki studiów. Wiem, ile czasu 

i trudu wkładacie w przygoto-
wanie się do zajęć, jakim to od-
bywa się kosztem, dlatego tym 
bardziej gratuluję  wysokich 
średnich – mówił wicestarosta.

Od 2010 roku przyzna-
no ponad 300 stypendiów sta-
rosty sochaczewskiego. Kwota 
wypłacanej miesięcznie nagro-
dy wynosi dla każdego ucznia 
170 zł. Należy też wspomnieć, 
że corocznie starosta przyzna-
je stypendium dla najlepszego 
uczestnika Międzynarodowe-
go Festiwalu Chopinowskiego 
na Mazowszu pochodzącego z 
powiatu sochaczewskiego.

POWIAT

Zdobywcy stypendiów na spotkaniu w starostwie
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Na ostatniej sesji rady powiatu 
przeprowadzono kosmetycz-
ne zmiany w sochaczewskim 
szkolnictwie ponadgimnazjal-
nym. Zlikwidowano formalnie 
to, czego już nie ma.
Rada podjęła decyzję o wyga-
szeniu kilku szkół wchodzą-
cych w skład istniejących na 
terenie powiatu zespołów edu-
kacyjnych (ZS CKP, ZSRCKU, 
ZS im. Jarosława Iwaszkiewi-
cza, ZS im. Stefana Kardyna-
ła Wyszyńskiego w Teresinie). 
Zlikwidowane szkoły to licea 
profi lowane i uzupełniające li-
cea i technika, które nie prowa-
dzą już naboru uczniów na ko-
lejne lata szkolne. 

Przekształceniu uległo z 
kolei Technikum Uzupełniają-
ce dla Dorosłych wchodzące w 
skład Zespołu Szkół Centrum 
Kształcenia Praktycznego, któ-
re od września będzie funkcjo-
nować jako Liceum Ogólno-
kształcące dla Dorosłych, gdzie 

absolwenci zasadniczych szkół 
zawodowych nadal będą mie-
li możliwość zdobycia świadec-
twa maturalnego.

- Do wprowadzenia zmian 
zobowiązują nas przepisy zno-
welizowanej 19 sierpnia 2011 
roku ustawy o systemie oświaty. 
Likwidujemy to, co już właści-
wie nie istnieje; nie jest prowa-
dzony nabór do tego typu szkół. 
Przykładowo w Zespole Szkół 
im. J. Iwaszkiewicza ostatnia 
rekrutacja uczniów do liceum 
profi lowanego odbywała się w 
2011 roku. Jest to zatem zmiana 
czysto kosmetyczna, polegają-
ca na zdjęciu konkretnych kie-
runków z ewidencji szkół i nie 
wiąże się z redukcją etatów dla 
nauczycieli – informował dy-
rektor Powiatowego Zespołu 
Edukacji, Bogusław Bęzel.

Przyjęcie pakietu pięciu 
uchwał w tej sprawie było for-
malnością. Wszystkie przeszły 
jednogłośnie. (mf)

Kosmetyka w szkolnictwie

Nauka chemii często spra-
wia uczniom wiele proble-
mów. Ale na pewno nie w 
gimnazjum Zespołu Szkół 
w Rybnie. To już kolejne 
spotkanie z tą trudną, ale 
szalenie ciekawą dziedzi-
ną. Tym razem do szkoły 
zawitało Centrum Chemii 
w Małej Skali z Torunia, 
które współpracuje z Uni-
wersytetem im. Mikołaja 
Kopernika.
Jest to zespół naukowo-dy-
daktyczny, który zajmuje 
się popularyzacją chemii, a 
ściślej mówiąc dba o to, by 
uczniowie się z nią zaprzy-
jaźnili. Podczas warsztatów 
najgorsi sceptycy dawali się 
łatwo przekonać, jak inte-
resująca to nauka. Ekspe-
rymenty odbywały się in-
nowacyjną metodą Small 
- ScaleChemistry. Efektow-

ne doświadczenia chemicz-
ne na wszystkich robiły 
wrażenie.

Własnoręcznie wykony-
wane próby i eksperymen-
ty wywoływały wiele emo-
cji. Szczególny efekt dawały 
doświadczenia z ogniem. 
Niebezpieczny żywioł, któ-
ry dzięki pewnym zabiegom 
można  w warunkach labo-
ratoryjnych okiełznać.

Była to prawdziwa na-
uka doświadczalna w peł-
nym tego słowa znaczeniu. 
Takie zajęcia, gdzie ucznio-
wie mogą sami wszystkiego 
dotknąć, sprawdzić empi-
rycznie, to najlepsza meto-
da przyswajania wiedzy. Z 
pewnością żadne czytanie 
formułek czy uczenie się 
wzorów, nie jest w stanie 
tego zastąpić.  (MG)

Chemia nie jest nudna

Podczas sesji Rady Gminy 
Sochaczew zarówno rad-
ni, jak i sołtysi zgłaszali 
wiele życzeń związanych 
bezpośrednio z repre-
zentowanymi przez nich 
miejscowościami,  a także 
przyległymi drogami po-
wiatowymi czy krajowymi. 
Najczęściej poruszane te-
maty to stan dróg i oświe-
tlenia.
W gminie Sochaczew co 
roku w budżecie są zabez-
pieczane środki na remonty 
nawierzchni, łatanie pobo-
czy i wiele innych niezbęd-
nych inwestycji. Plany na 
rok 2015 i nawet wyprze-
dzająco na 2016 przewidują 
kolejne remonty, naprawy i 
nowe inwestycje. 

Lepsze drogi
Bardzo ważny jest stan 

dróg, którymi przemiesz-
czają się nie tylko miesz-
kańcy gminy Sochaczew. 
Samorząd zabezpieczył  w 

swoim budżecie na rok 2015 
środki na wykonanie oko-
ło 4-5 km nakładek asfalto-
wych. Nawierzchnia ma być 
poprawiona w Dachowej, 
Rozlazłowie, Kuznocinie, 
Czerwonce Parcel, Włady-
sławowie, Żdżarowie, Żu-
kowie, Nowych Mostkach. 

Nowe lampy
Gmina Sochaczew roz-

budowuje się, przybywa no-
wych domów i w związku z 

tym potrzebne jest oświetle-
nie uliczne w powstających 
osiedlach mieszkaniowych. 
Niektóre dotychczasowe 
lampy również wymaga-
ją napraw lub wręcz wy-
miany. Inwestycje oświetle-
niowe prowadzone będą w 
miejscowościach: Altanka, 
Czerwonka Parcel, Gawłów, 
Kaźmierów, Kuznocin, Ko-
żuszki Parcel, Andrzejów 
Duranowski, Żuków, Rozla-
złów, Dzięglewo, Orły Cesin.

Ważną inwestycją jest bu-
dowa oświetlenia chodnika 
w pasie drogi krajowej nr 92. 
Dla pieszych, którzy tamtę-
dy się przemieszczają, jest to 
dobra wiadomość. W ubie-
głym roku wykonane zostało 
oświetlenie chodnika  od gra-
nicy z gminą Teresin do fi rmy 
MARS. Teraz przyszedł czas 
na kolejny odcinek - od fi rmy 
MARS w stronę Sochaczewa. 

Rozbudowa szkoły
Jeszcze w poprzedniej 

kadencji radni wskazywali 
na konieczność rozbudowy 
Zespołu Szkół w Kątach. W 
bieżącym roku ma być wy-
konany projekt rozbudo-
wy, same prace przy tej roz-
ległej inwestycji powinny 
rozpocząć się w roku 2016. 
Powiększenie szkoły jest 
niezbędne, ponieważ wciąż 
przybywa uczniów i dotych-
czasowe możliwości lokalo-
we okazują się być niewy-
starczające.  (MG)

Oświetlenie i drogi – tego oczekują mieszkańcy

Radni gminni stawiają głównie na inwestycje drogowe

Przyznano stypendia 
starosty sochaczewskiego
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Drużyna z Przasnysza nale-
ży do ścisłej czołówki IV ligi 
i prawdopodobnie także ma-
rzy o awansie. Wiadomo było, 
że tanio skóry nie sprzeda i 
komplet punktów trzeba bę-
dzie wydrzeć po zaciętej walce. 
Chodakowianie stanęli na wy-
sokości zadania i zrobili drugi 
z siedemnastu kroków na dro-
dze prowadzącej do III ligi.
Pierwsze dwadzieścia minut to 
obustronne badanie sił. Jako 
pierwsza odważniej zaatako-
wała Bzura, której piłkarze 
stworzyli trzy groźne sytuacje. 
Bramkarz gospodarzy Rafał 
Szymański był jednak lepszy 
od naszych napastników - Ka-
mila Bartosiewicza i Szymona 
Skowrona. W drugiej połowie 
Bzura wyszła na prowadze-
nie po celnym strzale Tomasza 
Oziemblewskiego (67’). Okazję 
do podwyższenia miał Kamil 
Stencel. Po jego strzale głową 
piłka odbiła się od poprzecz-
ki i została wybita w pole przez 
obrońcę gospodarzy.

Bzura cofnęła się i czeka-
ła na kontrę. Piłkarze z Prza-
snysza nie potrafi li przebić się 
przez szczelną obronę biało-
-zielonych. Nadeszła 86 mi-
nuta. Goście odzyskali piłkę i 
przeprowadzili zabójczą kontrę. 
Patryk Struś zacentrował, a Ja-
kub Antczak głową skierował 
ją do siatki. Po ostatnim gwizd-
ku wybuch radości i kolejne 
trzy bezcenne punkty trafi ły na 
konto Bzury.

MKS Przasnysz - Bzura 

Chodaków  0:2 (0:0) 
gole: Oziemblewski, Antczak
skład: Derejko - Bednarczyk, Chukwuemeka, 
Bargieł, Walewski, Bartosiewicz (70’ Strus), 
Oziemblewski, Kozik (75’ Boruń), Trakul (80’ 
Gromek), Stencel, Skowron (60’ Antczak) 
Wyniki
XIX kolejka
Przasnysz - Bzura   0:2
Narew - Wisła II   3:5
Ciechanów - Gąbin   1:3
Bug - Wkra    2:0
Mazovia - Ostrovia   4:1
Mławianka - Huragan   2:0
Nadnarwianka - Łomianki   0:1
Skra - Raciąż    1:4
Korona - Olimpia   2:0

Tabela
1.BZURA Chodaków   39  52-18
2.Mazovia Mińsk Mazowiecki   38  35-21
3.Błękitni Raciąż   37  53-20
4.KS Łomianki    36  36-21
5.MKS Przasnysz   34  36-21
6.Huragan Wołomin   33  42-26
7.Mławianka Mława   31  31-21
8.Wisła II Płock   31  45-21
9.Błękitni Gąbin   29  44-29
10.Bug Wyszków   27  40-27
11.Narew Ostrołęka   27  34-39
12.Ostrovia Ostrów Maz.   26  43-43
13.Olimpia Warszawa   23  26-26
14.Nadnarwianka Pułtusk   20  22-36
15.Korona Szydłowo   18  25-49
16.Skra Drobin   11  25-71
17.MKS Ciechanów   10  19-50
18.Wkra Żuromin     2  16-69

W najbliższy weekend zo-
stanie rozegrana XX kolej-
ka. Do Chodakowa  przyje-
dzie Nadnarwianka Pułtusk 
(21.03, godz.15.30). Bzura bę-
dzie w nim faworytem. Odbędą 
się jeszcze trzy bardzo intere-
sujące spotkania. Huragan za-
gra z Mazovią, Błękitni Raciąż z 
MKS Przasnysz i KS Łomianki 
z Mławianką. Ich wyniki mogą 
mieć bardzo duże znaczenie.

SPORT
PIŁKA NOŻNA RUGBY

PŁYWANIE JUDO

Przez dwa dni (14-15.03) 
rywalizowali ze sobą w So-
chaczewie młodzi piłkarze. 
Okazją był turniej Unia 
Boryszew Cup 2015 dla 
rocznika 2004.  Do naszego 
miasta przyjechało 15 zna-
nych drużyn z całej Polski. 
Rywalizacja odbywała się w 
hali sportowej Gimnazjum 
nr 2 oraz na „trojanow-
skim” Orliku. 
Impreza była dobrze zorga-
nizowana, a mecze przebie-
gały sprawnie. Po zakoń-
czeniu boiskowych zmagań 
uczestnicy zostali hojnie ob-
darowani nagrodami przez 
organizatorów z UKS Unia 
Boryszew. Piłkarze Mateusza 
Sikorskiego i Rafała Wojcie-
chowskiego (Jeznach, Rybak, 
Zygmunciak, Owczarzak, Ja-
siński, Michalski, Rogowski, 
Szczerbik, Terenowicz, Pa-
ciorkowski, Awtuch, Grze-
gorowski, Olejniczak, Woj-
ciechowski) zajęli dwunaste 
miejsce, jednak pokazali, że 
drzemie w nich spory poten-
cjał i w przyszłości, to właśnie 

oni mogą stanowić o sile so-
chaczewskiego futbolu. Być 
może na boisku pokazali się 
chłopcy, którzy za kilkana-
ście lat będą z orłem na pier-
siach reprezentować kraj na 
największych imprezach i 
zdobywać na nich medale.

Po turnieju Mateusz Si-
korski powiedział: Turniej 
wypalił i udał się organiza-
cyjnie. Podołaliśmy przed-
sięwzięciu. Wszystkie zapro-
szone drużyny przyjechały i 
wyraziły chęć uczestniczenia 
w nim za rok. Trenerzy mó-

wią, że warto przyjechać dla 
dobrej atmosfery, która towa-
rzyszy zawodom. To cieszy. 
Udało mi się nawiązać współ-
pracę z czołowymi drużynami 
Polski i teraz widać tego efek-
ty. 
Wyniki 
Unii Boryszew
Sobota hala
Unia Boryszew - Górnik Konin   1:1
Unia Boryszew - Stal Rzeszów   1:2
Unia Boryszew - KSZO Ostrowiec 1:2
Sobota Orlik
Unia Boryszew - Górnik Konin   2:0
Unia Boryszew - Stal Rzeszów   0:1

Unia Boryszew - KSZO Ostrowiec 0:2
Niedziela Orlik
Unia Boryszew - Polonia Warszawa        0:1
Unia Boryszew - Broń Radom              0:2
Unia Boryszew - TOP 54 Biała Podlaska  0:1
Niedziela hala
Unia Boryszew - Polonia Warszawa        1:3
Unia Boryszew - Broń Radom              0:2
Unia Boryszew - TOP 54 Biała Podlaska  1:3
Kolejność turnieju
1.Lechia Gdańsk
2.KSZO Ostrowiec Świętokrzyski
3.ŁKS Łódź
4.Stal Rzeszów
5.Śląsk Wrocław - Puchar Fair Play
6.Widok Skierniewice
7.Warta Poznań
8.Pogoń Siedlce
9.Polonia Warszawa
10.TOP 54 Biała Podlaska
11.Broń Radom
12.UNIA BORYSZEW
13.Znicz Kłobuck
14.AP 11 Legionowo
15.Górnik Konin
16.Talent Białystok
Nagrody indywidualne
Wiktor Kamiński (KSZO, 10 goli) - Król Strzelców
Dawid Adamski (KSZO) - najwszechstronniejszy 
piłkarz

Wojciech Szulc (Lechia) - najlepszy bramkarz 
Igor Sosnowski (Znicz) - najmłodszy piłkarz turnieju

Święto młodzieżowego futbolu

Podczas meczów dochodziło do spięć pod bramkami
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IV Liga Mazowiecka, grupa północna

Drugi krok został zrobiony Jako drudzy po Bzurze Cho-
daków, rundę wiosenną roz-
poczęli futboliści z Teresina. 
Niestety inauguracyjny mecz 
nie przebiegł po ich myśli. 
Nie pomogły liczne zmiany w 
składzie i pierwsze spotkanie 
zostało przegrane.

KS Teresin - Perła Zło-

tokłos  2:4 (1:2)
gole: Marcin Zych, Konrad Kuśmider
Swój pierwszy mecz sparingo-
wy wreszcie rozegrały dziew-
częta z Teresina. Na boisku w 
Zduńskiej Woli drużyny nie 
odpuszczały sobie, a walka była 
bardzo zacięta. Jedynego gola 
dla naszej drużyny strzeliła Na-
talia Szewczyk. Podopieczne 

Mariusza Zaborowskiego roz-
poczną rundę wiosenną 4.04 
wyjazdowym meczem z Wissą 
Szczuczyn.

Pogoń Zduńska Wola - 

KS Teresin  0:1 (0:1)
gol: Szewczyk
skład: Pietruszewska - P. Dąbrowska, Michalska, 
W. Banaszek, Sawiak, Janiszek (Stopińska), 
Ziółkowska, Rozparzyńska, K. Banaszek 
(Mikulska), Szewczyk, D. Dąbrowska

Prawie wszystkie pozosta-
łe drużyny szlifowały formę w 
sparingach. Cieszą wyniki Pia-
sta i Promyka. Już w najbliższy 
weekend zespoły te rozpoczną 
wiosenną rywalizację w War-
szawskiej Klasie A. Piast Felik-
sów zagra u siebie z UKS Ołta-

rzew, natomiast Promyk Nowa 
Sucha i Sokół Budki Piaseckie 
będą rywalizować na wyjeździe 
odpowiednio z rezerwami Bło-
nianki oraz Passovią Pass.

Wyniki sparingów
Unia Iłów - Pelikan II Łowicz  3:5 (1:4)
gole: Arkadiusz Smagała, Damian Wojciechowski, 
Piotr Trafalski

Piast Feliksów - Tajfun Brochów  3:1 (2:1)
gole: Sebastian Witkowski (2), Mateusz Szewczyk 
- Piotr Winnicki

Promyk Nowa Sucha - Pogoń Bełchów  3:2 (3:1)
gole: Robert Dąbrowski, Marcin Jaworski, Piotr 
Kamiński 

Salos Żyrardów - Sokół Budki Piaseckie  3:4 (1:1)
gole: Mariusz Rosa (2), Artur Fijołek, Daniel Wójcik 
Orkan Sochaczew - Korona Wejsce  0:3 (0:1)

Liga i sparingi

Powoli na piłkarskie bo-
iska wychodzi młodzież. 
Zmagania ligowe rozpoczę-
ły już dwie drużyny Akade-
mii Piłkarskiej Sochaczew. 
Drużyna juniorów młod-
szych (rocznik 1998) bez 
większych problemów wy-

grała w Węgrowie z tamtej-
szą „Jedynką”, a Filip Szyp-
szak obronił jeden strzał z 
rzutu karnego. Niestety tak 
dobrze nie poszło druży-
nie Tomasza Trafalskiego 
(rocznik 2001), która prze-
grała z Varsovią 1:3

UKS 1 Węgrów - Akademia Piłkarska Sochaczew  
1:4 (0:3)

gole: Szczepaniak (2), Wojciechowski, Grefkowicz            
Varsovia Warszawa - Akademia Piłkarska 
Sochaczew  3:1 (0:1)

gol: Bednarczyk
Unia Boryszew - Błonianka Błonie  2:4
gole: Jesiołowski, Sokołowski

Młodzież wychodzi na boiska

Przygotowujący się do se-
zonu rugbiści rozegrali test-
-mecz z warszawską Legią. 
Spotkanie odbyło się na bo-
isku „pod balonem” i gra-
no tylko na przyłożenia. 
Trzy tercje (po 25’) rozegra-
li seniorzy i jedną ich młod-
si koledzy z drużyny junio-
rów.

Legia Warszawa - RC 

Orkan Sochaczew  13:1 

(4:1, 2:0, 7:0)  
Skład (I tercja): Gadomski (1), Dobrowolski, 
Palasik, Niemyjski, Kościelewski, Budnik, Paluch 
(1), Wawrzyńczak, D. Plichta, Popławski (1), 

K. Pietrzyk, Śmielak (1), Gasik, Mitrowski, Kępa
Skład (II tercja): Syperek, Janasz, Wydrzyński, 
Roszczyk, Bryszewski, Pamięta, Gmurczyk, 
Wawrzyńczak, M. Plichta (1), Kępa, Roulet, 
Malesa, Gasik, Piłowski (2), Popławski 

Skład (III tercja): Wydrzyński, Dobrowolski, 
Zatorski (1), Niemyjski, Kościelewski, 
Wawrzyńczak (1), Paluch, Pawłowski (1), D. 
Plichta (1), Wróbel, K. Pietrzyk, Malesa (1), 
Śmielak, Mitrowski, Gasik (2).

Legia Warszawa - RC 

Orkan Sochaczew Junio-

rzy  8:0
Skład: Janasz (1), Gasik, Szałaj (Gadomski - 1), 
Roszczyk, Markiewicz, Gmurczyk, Pamięta 
(Niżnik), Palasik, M. Plichta, Sadowski, Kornacki, 
Kępa (5), Budnik (1), Nowak, Wróblewski.

Test-mecz pod balonem

W Oświęcimiu (13-15.03) od-
były się Zimowe Mistrzostwa 
Polski Juniorów U-16. Socha-
czewską Dwójkę reprezento-
wali: Zuzanna Podrażka, Mak-
symilian Frankowski oraz 
Kajetan Wilczak. Tylko temu 
ostatniemu udało się zakwalifi -
kować do fi nału B. Na dystan-
sie 100 m stylem motylkowym 
Kajtek zajął 8 miejsce (59,70) i 
ostatecznie został sklasyfi ko-
wany na 16 pozycji. 

Tylko Kajtek

W Pile odbył się turniej Pucha-
ru Polski Juniorek i Juniorów 
U-20. Doskonale w turnieju spi-
sał się sochaczewianin Mateusz 
Pająk (Wojownik Skierniewice, 
55 kg), który na tatami wywal-
czył srebrny medal. Jego klubo-
wy kolega (również sochacze-
wianin) Bartosz Ponichtera (81 
kg) został sklasyfi kowany na 
piątym miejscu.

Pucharowy 
medal 
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W minionym tygodniu 
dwukrotnie zagrały ze 
sobą drużyny SKTS i GLKS. 
W czwartek mecz odbył się 
w Nadarzynie i miał ran-
gę fi nału Pucharu Polski 
na szczeblu województwa 
mazowieckiego. Nasze za-
wodniczki bez problemu 
wygrały z rywalkami, któ-
re wystawiły rezerwowy 
skład.

GLKS Nadarzyn - SKTS 

Sochaczew  0:4
Monika Żbikowska - Agata Pastor  0:3 (6-11, 
4-11, 1-11)

Wiktoria Ziemkiewicz - Katarzyna Grzybowska  0:3 
(5-11, 3-11, 2-11)

Eva Jurkova - Dong Rui Fang  2:3 (11-6, 6-11, 
3-11, 11-8, 6-11)

Żbikowska/Ziemkiewicz - Pastor/Grzybowska  0:3 
(5-11, 8-11, 5-11)

W piątek odbył się w so-
chaczewskiej hali MOSiR 
rewanż. Mecz XVI kolejki 
rozpoczął się z kilkuminu-

towym opóźnieniem, gdyż 
sędzia zawodów miał pro-
blemy z dotarciem do So-
chaczewa. Był przecież pią-
tek trzynastego...

Kolejna niespodzianka, 
to walkower oddany przez 
Klaudię Kusińską Katarzy-
nie Grzybowskiej (ofi cjal-
ną przyczyną była kontu-

zja). W drugim pojedynku 
Dong Rui Fang i Antonina 
Szymańska wynagrodziły 
publiczność swoją grą. Po-
jedynek był bardzo emo-
cjonujący i wiele akcji mo-
gło się w nim podobać 
nawet najbardziej wybred-
nym znawcom ping-ponga. 
Ostatni bój meczu co praw-
da nie stał na najwyższym 
poziomie jednak dostarczył 
sporych emocji. Agata Pa-
stor przegrywała już 0:2, a 
ja ostrzyłem sobie apetyt 
na rewanż za fi nał ostatnich 
Mistrzostw Polski pomię-
dzy Grzybowską i Szymań-
ską. Jej rywalka Eva Jurkova 
co prawda przegrała trze-
ciego seta, ale w czwartym 
miała piłkę meczową. Na-
sza zawodniczka walczyła 
do końca. Ograła Słowacz-
kę, a w piątym secie dokoń-
czyła dzieła. Cieszyłem się 

z kolejnego zwycięstwa na-
szej drużyny ... szkoda jed-
nak, że do rewanżu nie do-
szło.

SKTS Sochaczew - 

GLKS Nadarzyn  3:0
Katarzyna Grzybowska - Klaudia Kusińska  3:0 v.o.
Dong Rui Fang - Antonina Szymańska  3:0 (15-13, 
11-7, 12-10)

Agata Pastor - Eva Jurkova  3:2 (9-11, 9-11, 11-7, 
12-10, 11-5)
Wyniki
XVI kolejka
SKTS - GLKS    3:0
KTS - AZS AJD    3:1
Polmlek - AZS UE   2:3
Galaxy - Bronowianka   1:3  
KGHM - MRKS    3:1 
Tabela
1.KTS Tarnobrzeg   16-0  48-4
2.SKTS Sochaczew   14-2  42-13
3.AZS UE Wrocław     9-6  31-23
4.GLKS Nadarzyn     8-8  29-33
5.KGHM Polkowice     8-8  30-35
6.Polmlek Lidzbark Warm.     7-8  31-32 
7.Bronowianka Kraków     7-7  29-26
8.AZS AJD Częstochowa     6-10  25-33
9.Galaxy Białystok     3-13  19-43
10.MRKS Gdańsk     0-16  6-48
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Rewanżu nie było Zamiast wagarować

Piłkarze ręczni z ZS w Te-
resinie okazali się najlepsi 
w zawodach międzypowia-
towych. Drużyna Marcina 
Odolczyka pewnie poko-
nała kolejno ZSO Ożarów 
Mazowiecki (12:4), ZS nr 1 
Milanówek (15:9) oraz LO 
Żyrardów (11:6). Z pierw-
szego miejsca cieszyła się 
drużyna w składzie: Daniel 
Czajewski, Adrian Bylicki, 
Radosław Szwarczewski, Ja-
rosław Żakowski, Tomasz 
Gral, Marek Biegański, Bar-

tek Matusiak, Krzysztof 
Konik, Dawid Staniaszek, 
Artur Fijołek, Bartek Do-

brzyński, Rafał Grzegorek 
oraz Bartek Kosiński.

Szczypiorniści z Teresina

Podczas meczów dochodziło do spięć pod bramkami
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Na widowni tradycyjnie zasiadł 
najwierniejszy kibic SKTS 
Marian Wendkowski

Już w najbliższy piątek 
(20.03, godz.10.00) w socha-
czewskiej hali sportowej od-
będą się IV Mistrzostwa Po-
wiatu w trio-basket szkół 
ponadgimnazjalnych. Zma-
gania sportowe urozmaicą 

„Czirliderki z Osiemdzie-
siątki”. 

Zawody odbędą się pod 
hasłem „Zamiast wagarować, 
przyjdź pokibicować”. Organi-
zatorzy zapraszają na trybuny 
hali przy ulicy Kusocińskiego.

Drużyny tenisa stołowego (żeńska i męska) sochaczew-
skiej „Osiemdziesiątki” (ZSCKP) okazały się najlepsze w 
Międzypowiatowych Mistrzostwach Szkół Ponadgimna-
zjalnych. Zwycięstwo daje naszym sportowcom szansę na 
występ w Licealiadzie. „80” reprezentowali: Aleksandra 
Widyńska, Magdalena Bylicka, Michał Nowak, Piotr Mi-
chalczuk oraz opiekun Jakub Seklecki.

TENIS STOŁOWY

Zwycięska „80”

Jako pierwsi swoje Indywidu-
alne Mistrzostwa Szkół Ponad-
gimnazjalnych w badminto-
na rozegrali chłopcy. 27 lutego 
nadszedł czas na dziewczęta. 
Spotkały się one w hali sporto-
wej „Ogrodnika”. Z 16 zawod-
niczek najlepszą okazała się 
Dorota Kellogg, która w fi na-
le wygrała 2:1 z Justyną Nowak.

Kolejność turnieju
1.Dorota Kellogg (LO Chopin Sochaczew)
2.Justyna Nowak (ZSRCKU Sochaczew)

3.Justyna Lankiewicz (ZSCKP Sochaczew)
4.Marta Mechocka (ZS Teresin)
5.Natalia Jakubiak (ZSRCKU Sochaczew)
6.Magdalena Kłak (ZSRCKU Sochaczew)
7.Marianna Kłopocka (ZSRCKU Sochaczew)
8.Lidia Tomaszkiewicz (LO Chopin Sochaczew)
9.Klaudia Lelonek (ZS Iwaszkiewicz Sochaczew)
10.Natalia Szewczyk (ZSCKP Sochaczew)
11.Karolina Leszczyńska (ZS Iwaszkiewicz 
Sochaczew)

12.Natalia Kornacka (ZS Iwaszkiewicz Sochaczew)
13.Magdalena Bylicka (ZSCKP Sochaczew)
14.Jagoda Dubielecka (LO Chopin Sochaczew)
15.Ewelina Krzemińska (ZS Teresin)
16.Natalia Trojańczyk (ZS Teresin)

BADMINTON

Nadszedł dziewcząt czas

Piąta odsłona
W Falenicy odbył się ostatni bieg 
kwalifi kacyjny cyklu „falenickie 
górki”. Tomasz Mikulski (11’49”) 
poprawił swój czas o 13 sekund i 
wygrał bieg na dystansie 3,3 km. 
Dobrze pobiegł również Michał 
Adamkiewicz, który ukończył 
bieg w czasie 33’46”.

Cooper testuje
Pierwszego dnia wiosny 
(21.03) na bieżni Gimna-
zjum nr 3 odbędzie się IV 
Charytatywny Test Coope-
ra. Zgłaszać się można do 
19.03. Więcej szczegółów na 
stronie www.aktywni.eso-
chaczew.pl

Anna z 
medalem
We Wrocławiu (15.03) od-
była się 76 ALMMA. W 
turnieju BJJ No Gi najlep-
szą zawodniczką okazała się 
sochaczewska Dragonka - 
Anna Majewska (65 kg).

MMA

Wilczym tropem
Aktywni 1.03 wzięli udział w 
biegu upamiętniającym Żołnie-
rzy Wyklętych, który odbył się w 
Żyrardowie. Najlepiej z naszych 
spisał się Tomasz Mikulski, któ-
ry był pierwszy w Biegu Szcze-
gólnym (1963 metry).

Wyniki
Bieg Szczególny - 1963 
metry
1.Tomasz Mikulski
10.Klaudia Lelonek
11.Mikołaj Wosiński
Bieg główny - 5 km
4.Piotr Stępniak
6.Sławomir Lewandowski
16.Łukasz Kuklewicz
51.Jan Kocimski
55.Krzysztof Orzechowski
99.Małgorzata Stępniak

BIEGI

W Halowych Mistrzostwach 
Województwa Łódzkiego 
(28.02) wystartowali socha-
czewscy Aktywni. Najlepiej z 
podopiecznych Emanuela Zim-
nego spisała się Julia Dragań-
ska, która w biegu na 600 m za-
jęła czwarte miejsce, przy okazji 
poprawiając swoją życiówkę o 
osiem sekund (1.51,73). Startem 

tym nasza młodzież zakończy-
ła sezon halowy.
Wyniki Aktywnych
4.Julia Dragańska (600 m)  1.51,73
5.Mikołaj Wosiński (600 m)  1.40,36
Aleksandra Pietruszka (300 m)  50,85
Klaudia Lelonek (300 m)  51,24

Dzień później dziewczę-
ta z Aktywnych rywalizo-
wały w pchnięciu kulą 3 kg. 

Obydwie ustanowiły swoje 
nowe rekordy życiowe.
Wyniki
10.Wiktoria Stępień  7,13
11.Aleksandra Hołoś  7,08

Młodzież zainteresowaną 
uprawianiem lekkoatletyki tre-
ner Emanuel Zimny zaprasza 
na treningi. Informacje pod nu-
merem telefonu 697-296-626

LEKKOATLETYKA

Zakończyli starty w hali BIEGI
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Wszyscy godzimy się z tym, że ustanawiane przez naszych 
wybrańców prawo reguluje i usprawnia codzienne życie. 
A przynajmniej tak powinno być. Zabrania ono ogólnie 
pojętego działania na szkodę innych i ustala zasady, dzię-
ki którym wiemy, co możemy robić, a czego nie. Nie dziwi 
więc, że nie wolno zabijać, kraść czy gwałcić, ale co, jeśli i 
tak to prawo okazuje się kulawe? 

W Chinach, gdzie nadzór państwa nad społeczeń-
stwem nie jest niczym nowym, zakazana jest reinkarna-
cja  (co najprościej mówiąc oznacza dla wierzących po-
wtórne wcielenie w nowy byt). Mnisi buddyjscy nie mogą 
reinkarnować się bez uprzedniej zgody rządu. Daje to 
Państwu Środka możliwość bezpośredniego wpływu na 
wybór następnego Dalajlamy, choć przepis z 2007 roku, 
który dotyczy „zarządzania reinkarnacją żywych Bud-
dów w buddyzmie tybetańskim”, stał się powodem wie-
lu przestępstw.

W Singapurze z kolei obowiązuje ściśle egzekwowa-
ny zakaz importu gumy do żucia. Od 2004 roku w kraju 
dozwolona jest tylko guma o właściwościach terapeutycz-
nych. Można ją więc kupić jedynie na receptę u lekarza 
lub dentysty.

W 2013 roku rząd Republiki Południowej Afryki za-
kazał publikacji zdjęć domu prezydenta Jacoba Zumy. W 
kraju, w którym większość ludzi żyje w ubóstwie, willa 
warta kilka milionów dolarów może niektórych dener-
wować. Rażące bogactwo władzy spowodowało jednak 
przeciwstawienie się wielu czasopism, które opublikowa-
ły fotografi e. Swoją drogą, w kraju, który dopiero w II po-
łowie XX wieku wyrwał się z niewolnictwa, zmieniła się 
widocznie tylko koteria u władzy. Czegoś Państwu to nie 
przypomina?  

Na tym tle zakaz sprzedaży Kinder Niespodzianek w 
USA wydaje się być całkiem uzasadniony. A powodem 
zakazu są obawy o niebezpieczeństwo zadławienia, któ-
re występuje w związku z zabawkami znajdującymi się w 
tych słodyczach.   Aż miło się czasem przekonać, że są jed-
nak kraje z bardziej absurdalnymi przepisami niż u nas. 

wach

Od absurdu  do  absurdu

Jaja z gumą
Skoro tak nam nie wyszło z 
tymi nartami w Dolomitach,  to 
postanowiliśmy raz jeszcze pchnąć się na 
północ i zwiedzić kawałek Szwajcarii. 

Szwajcaria

Sądząc po frekwencji, jaka to-
warzyszyła koncertowi z oka-
zji Dnia Kobiet w Miejskim 
Ośrodku Kultury,  można 
śmiało powiedzieć, że socha-
czewianki czekają na takie 
imprezy. MOK już dziś za-
pewnia, że staną się one tra-
dycją.

O tym wydarzeniu pisali-
śmy w zeszłym tygodniu, dzi-
siaj, na prośbę organizatorów, 
zamieszczamy obszerną listę 
sponsorów, dzięki którym pa-
nie uczestniczące w koncercie 
otrzymały upominki. W imie-
niu MOK wszystkim darczyń-
com dziękujemy.

W gronie sponsorów zna-
leźli się: fi rma kosmetyczna 
VERONA - główny sponsor, 
Miejski Ośrodek Sportu i Re-
kreacji, PSS „Społem”,  hotel 
„Chopin”, gabinet kosmetycz-
ny MARIZA - p. Mirosława 

Pawłowska,  zakład fryzjerski 
p. Zofi i Karaś, pizzeria FRE-
SCO, Anna Lewandowska 
Photography,  Dance Acade-
my Monika Osiecka-Jaworska, 
kwiaciarnia „Wiktoria”, zakład 
jubilerski TOP - Marek Glin-
ka, artysta malarz - Barbara 
Jachimowicz,  MONEetnika - 
pracownia artystyczna Moni-
ka Boruta - Sałacińska, sklep 
ESTETICA, sklep odzieżowy 
- Józef Kalota, ZUMBA Ewa 
Osińska, kwiaciarnia „Neri-
na”, Gymme Fitness Club, kino 
MAZOWSZE, „Klinika Pięk-
na” - kosmetolog Daria Smół-
ka, Pełna Qlturka, Baby.foto 
Anka Bugaj, MARY KAY - 
Żaneta Jędrzejczak, PERFECT 
COLL - Żaneta Jędrzejczak, 
księgarnia „Antykwariat” Ta-
deusz Tomaszewski, Sklep 
BEJBI. Wszystko dla dziecka, 
Boruta MC Poland. 

Jeszcze raz o 8 marca

Wyjechaliśmy z domu w pią-
tek po południu, do Szwajcarii 
zajechaliśmy w dwie godziny, 
a stamtąd tunelami pod góra-
mi do Zurychu. Jeden z tune-
li był długi na 18 km i napraw-
dę po pewnym czasie mieliśmy 
go serdecznie dość. Przemie-
rzaliśmy Szwajcarię wieczo-
rem, po ciemku i dzięki temu 
zanotowaliśmy,  że Szwajcarzy 
żyją bez fi ranek i zasłonek w 
oknach. Kto chce, może obser-
wować co robią wieczorem i jak 
mają urządzone domy. 

Zurych nocą był oświetlo-
ny, głośny i wesoły. Młodzież 
spacerowała sobie beztrosko. 
Miało się poczucie bezpieczeń-
stwa i spokoju. 

Zameldowaliśmy się w ho-
telu, dostaliśmy kartę, która 
służyła i do poruszania się win-
dą, i do otwierania pokoju, i do 
włączania wszystkich urządzeń 
w pokoju i tylko nie gotowała, 
nie prała i nie prasowała. 

W korytarzach hotelowych 
sączyła się kojąca muzyczka, a 
każdy korytarz wyposażony 
był w maszynę do czyszczenia 
butów. Była to jak gdyby niska 
sza a: wsadzałeś nogę z bu-
tem do pierwszej przegródki i 
maszyna ci go czyściła, w dru-
giej przegródce nakładała pa-
stę, w trzeciej czyściła z pastą, a 
w czwartej polerowała... i też o 
dziwo oprócz tego nie gotowała, 
nie prała i nie prasowała... 

Na drugi dzień, rannym 
utrom, wyruszyliśmy na hote-
lowe śniadanko. 

....hmm. Hotelowe śnia-
danka. Uwielbiamy hotele za 
ich hotelowe śniadanka i oce-
niamy hotele po ich hotelowych 
śniadankach. Na hotelowych 
śniadankach zachowujemy się 
jakbyśmy nigdy w życiu wcze-
śniej nie jedli, byli bardzo głod-
ni i musieli najeść się na zapas 
na kilka dni. Mamy więc kil-
ka rodzajów kaw, herbat, mle-
ka i jogurtów. Wszystkie płatki 
i musli. Masełka, dżemy i mio-
dy. Pieczywa wszelakie. Wędli-
ny i sery. Kiełbasy na zimno i na 
gorąco. Jajka gotowane i jajecz-
niczki. Pasztety, sałatki, bekony. 
Tudzież różne rodzaje ciast. 

Na przykład Bananowe Ti-
ramisu. Oto przepis: 

Składniki: trzywarstwowe 
ciasto biszkoptowe (gotowe, 
dostępne w sklepach), bita 
śmietana 200 ml, mleko 20 
ml, gorzkie kakao 40 g,  ser 
mascarpone 500 g, 2 dojrzałe 
banany, cukier 120 g. 
Składniki na syrop:  rum 100 
ml, skórka z jednej pomarań-
czy, cukier 100 g, woda 100 
ml. 
Zgniecionego banana zmie-
szać mikserem z cukrem 
i mlekiem. Dodać do tego 
mascarpone i dalej ucierać 
mikserem. Następnie dodać 
pół porcji bitej śmietany i znów 
ucierać. Syrop: Ugotować 
wodę z cukrem i ze skórką 
pomarańczową. Ostudzić. 
Wyjąć skórkę, wlać rum. 
Zamieszać. 
I dalej postępujemy jak ze 
zwykłym tiramisu: 
Polać spodnią warstwę 
biszkoptu syropem, położyć 
na to naszą masę bananową, 
przykryć kolejnym biszkop-
tem. I znowu to samo. Górną 
warstwę ciasta udekorować 
masą bananową plus pla-
strami drugiego banana plus 
gorzkim kakao plus resztą 
bitej śmietany. Wstawić na kil-
ka godzin do lodówki i gotowe! 

Centrum Zurichu wyglą-
dało jak bajka. Kolorowe, strze-
liste wieże kościołów, a we-
wnątrz... prawie nic. Bardzo 
skromne te kościoły prote-
stanckie. W środku puste, szare 
ściany, parę ławeczek, prościut-
ki ołtarz, no nic, właściwie nic. 

Główne ulice przebogate, 
pełne sklepów ze szwajcarskimi 
zegarkami albo szwajcarskimi 
czekoladkami. Po ulicach prze-
mykały limuzyny, a po chod-
nikach przechadzały się kapią-
ce szwajcarskim złotem damy 
w futrach. Co byśmy nie zapy-
tali o drogę, to odpowiadano 
nam po włosku, bo za każdym 
razem wpadaliśmy na Włocha, 
który się tu przeniósł za pracą. 

Kolację zjedliśmy w lokalu, 
w którym można było palić, a 
tak bardzo byliśmy już od tego 
odzwyczajeni, że paląc, ciągle 
rozglądaliśmy się na boki i ba-
liśmy się, że za chwilę ktoś wlepi 
nam mandat za to palenie w po-
mieszczeniu publicznym. 

Na drugi dzień, po obfi tym 
śniadanku, ja malowałam się w 
łazience przed lustrem, a Mat-
teo w tym czasie do mnie gadał, 
bo gadać ciągle coś mi musi, a 
że dużo miał jak zwykle do ga-
dania, to przysiadł sobie na po-
krywce od sedesu, snuł swoje 
rozważania, aż nagle deska pod 
nim pękła i prawie że wpadł do 
środka. 

Żadnego uszczerbku na 
zdrowiu nie zaznał, ale głupio 
nam się zrobiło, żeśmy w takim 
eleganckim hotelu aktu wanda-
lizmu na przykrywce deski se-
desowej dokonali. 

W akcie paniki przykryw-
kę deski rozmontowaliśmy i 
na dno naszych walizek wsa-
dziliśmy. Spakowaliśmy się po-
spiesznie, wymeldowaliśmy 
jeszcze pośpieszniej i czym prę-
dzej ruszyliśmy z zuryskiego 
Marriota w jak najdalszą siną 
dal, czyli w kierunku leżącego 
na granicy szwajcarsko-wło-
skiej Lugano. Jużeśmy daleko 
byli, prawie że odprężeni, słu-
chający w samochodzie mu-
zyczki, gdy tu nagle przychodzi 
sms do Mateusza z naszego ho-
telu.... I już wcale nie wiedzieli-
śmy czy odebrać, czy odrzucić 
i w ogóle skasować. Odebrali-
śmy jednak. A tu niespodzian-
ka, sms potwierdzał opłatę za 
pobyt kartą kredytową i ani się 
nie zająknął o zniknięciu mar-
riotowskiej pokrywki deski se-
desowej. Ładnie z ich strony. 

Anna Sitkowska 


